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توقف احداث پتروشیمی میانکاله؛ استثناء یا قاعده؟سی
عوارض حاصل از توسعه صنعتی بی ضابطه صرفا به تخریب محیط 
زیســت محدود نمی ماند و خیلی زود تاثیر خود را بر سلامت جامعه و 
مهاجرت های ناشی از تغییرات اقلیم از روستا به حاشیه شهرها وشکل 

گیری بحران های اجتماعی و امنیتی نشان خواهد داد.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از نورنیوز، پرونده پتروشــیمی 
میانکاله که در هفته های اخیر و پس از دســتور رئیس جمهور برای 
توقف احداث آن به دلیل ایجاد آســیب های زیست محیطی به یکی 

از مهمترین مباحث اجتماعی کشور مبدل شده است.
 برخی اخبار تایید شــده حاکیســت،علی رغم صدور دســتور رئیس 
جمهور و ورود دادستان کل کشور به عنوان مدی العموم برای توقف 
عملیات احداث این مجموعه هنوز با مقاومت برخی ذینفعان متوقف 

نشده است.
پیشــینه احداث پتروشــیمی در این منطقه به تیرماه ســال 13۹۹ 
برمی گــردد. پتروشــیمی میانکالــه به عنــوان یکی از ســه پروژه 
مصوب ذیــل »طرح جامع پروپیلن« در دولــت دوازدهم،قرار بود با 

سرمایه گذاری 380 میلیون دلاری بخش خصوصی اجرا شود
۲0 اســفند ماه ســال 1۴00 این پروژه در حالی توســط وزیر کشور 
دولت ســیزدهم کلنگ زنی شد که از همان ابتدا مخالفت ها با احداث 
صنایع آلاینده پتروشیمی در5 کیلومتری محدوده تالاب بین المللی و 
پناهگاه حیات وحش میانکاله مطرح بود. با جدی شدن برنامه احداث 
این مجموعه، اعتراض ها به رســانه ها و شبکه های اجتماعی محدود 
نماند و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست نیز این پروژه را فاقد 

مجوزهای زیستی محیطی اعلام کرد.

طرح اعتراض ها و مخالفت های مردمی و دولتی با اجرای این پروژه، 
موجب شد رئیس جمهور و دادستان کل کشور با ورود به این مسئله، 
بر لزوم توقف طرح تا مشــخص شــدن وضعیت زیست محیطی آن 
تاکید کنند. در این چارچوب ،مدیرکل حوزه حقوق عامه دادستانی کل 
کشــور نیز با ارسال نامه ای به دادســتان عمومی و انقلاب مازندران 

دستور توقف اجرای طرح پتروشیمی میانکاله را صادر کرد.
در همین حال در پی انتشــار برخی اخبار تایید نشــده مبنی بر اینکه 
توقفی در فعالیت احداث کنندگان این پروژه صورت نگرفته اســت، 
رئیس کل دادگستری استان مازندران با بیان اینکه هرگونه ساخت و 
ساز در پروژه پتروشیمی میانکاله ممنوع است، گفت: چنانچه ملاحظه 
 شود مســئولان پروژه، دستورات قضایی را نادیده گرفته اند با آنها با 
قاطعیت برخورد قانونی و قضایی صور ت خواهد گرفت.وزیر نفت نیز 
موضع وزارت متبوع خود در خصوص پروژه میانکاله را عملیاتی شدن 
تمامی پروژه ها به شــرط اخذ مجوز ســازمان حفاظت محیط زیست 

اعلام کرد.
رســوخ ایده های توســعه گرای صرف در نهاد حکمرانی موجب شده 
کــه در دهه های اخیر بخش های زیادی از پشــتوانه های زیســت 
محیطی ایران شــامل جنگل ها، تالاب ها، ســفره های زیر زمینی و 
زیســت گاه های اختصاصی با آسیب جدی مواجه شــوند. این تفکر 
با این اســتدلال که »توســعه هزینه دارد« هر نوع تخریب محیط 
زیست را به بهانه رشــد اقتصادی و صنعتی مفید تلقی می کند. این 
درحالی اســت که در کشورهای دارای اقتصاد صنعتی، بخش کلانی 
از ســرمایه گذاری ها در جهت کاهش آلایندگی های صنعت و حفظ 

محیط زیست صرف می شود.
واقعیت های نگران کننده ای مانند کم آبی، فرونشست زمین، آلودگی 
هوا، خشک شــدن تالاب ها، محدود شدن زیســتگاه های جانوری 
و قرارگیــری برخی گونه ها در خطر انقــراض، از بین رفتن مراتع و 
مشــکل ریزگردها نشانه های آشکاری از عدم توجه به محیط زیست 
در طرح های توسعه ای کشور است. عوارض حاصل از توسعه صنعتی 
بی ضابطه صرفا به تخریب محیط زیســت محدود نمی ماند و خیلی 
زود تاثیر خود را بر ســلامت جامعه و مهاجرت های ناشی از تغییرات 
اقلیم از روســتا به حاشیه شهرها و بحران های اجتماعی و امنیتی را 

نشان خواهد داد.
با نگاهی به وضعیت محیط زیســت کشــور و ذخایر زیست کره ای 
فلات ایران، لزوم بازنگری در شــیوه تدوین طرح های توسعه ای و 
توجه ویژه به آمایش صنعتی کاملا احساس می شود.  دریاچه پریشان، 
تالاب گاوخونی، تالاب میقان، دریاچه هامون، دریاچه ارومیه، زاینده 
رود و ... تنها بخشــی از وضعیت ملمــوس در حوزه تخریب محیط 
زیســت در کشورمان هستند که ضرورت تجدید نظر در رویه موجود 

را به ما گوشزد می کند.
آنچه امروز در روند پیشــرفت کشور بر آن تاکید می شود تولید دانش 

بنیان اســت که یکی از وجــوه تمایز آن با تولید ســنتی ، توجه به 
آســیب ها و کاهش تاثیرات مخرب آن بر محیط زیست است. ورود 
رئیس جمهور و دستگاه قضا به موضوع پتروشیمی میانکاله می تواند 
آغاز راه و نوید بخش توجه مســئولان به مقوله محیط زیســت هم 
زمان با شتاب گرفتن برنامه های توسعه صتعتی کشور باشد. اقدامی 
که به طور قطع اگر در چارچوب یک اســتثناء باقی نماند و به قاعده 
ای جاری در مجموعه فعالیتهای صنعتی کشــور تبدیل شــود مورد 

استقبال و حمایت جدی مردم نیز واقع خواهد شد.

از نقد مذاکرات تا حواشی اتفاقات مشهد؛
ادعاهای عجیب نماینده پایداری

مجلس  در  سبزوار  نماینده  عنابستانی،  اصغر  علی 
خبرنگار  با  تفصیلی  گفت وگوی  در  اسلامی  شورای 
دیده بان ایران در رابطه با تذکر نمایندگان به ابراهیم 
رئیسی، علت اختلاف میان علم الهدی و خلیل موحدی 
و همچنین حواشی دیدار تیم ملی فوتبال کشورمان با 
امام رضا مشهد پرداخته است که  لبنان در ورزشگاه 

مشروح آن را در ادامه خواهید خواند
و جسته  غیررسمی  اخبار  براساس  است؛  ساده  خیلی 
گریخته ای که به دست ما رسیده، در روند مذاکرات 
وین خطوط قرمزی رهبری رعایت نشده و نمی شود! 
ما خواستیم تا زمانیکه مسیر مذاکرات به پایان نرسیده 
است در این خصوص واکنش نشان دهیم تا مبادا دیر 
شود. مجلس شورای اسلامی در این نامه دغدغه اش 
را به دولت اعلام کرد تا دولت بیشتر حواسش به خط 

و مشی رهبری باشد.
*آقای فلاحی در مصاحبه چند روز اخیر خود 
مشروع  گزارش  دولت  که  داشتند  اذعان 
ارائه  مجلس  به  وین  مذاکرات  در خصوص 
با  رابطه  در  که  اخباری  داشتند  وادعا  نداده 
می رسید  مجلس  دست  به  وین  مذاکرات 
منتشر  رسانه ها  در  که  بود  اخباری  همان 
آیا  چیست؟  باره  این  در  شما  نظر  می شد! 

شما این اظهارات را تایید می کنید؟
به  تا  ملی  امنیت  کمیسیون  و  عبداللهیان  آقای 
مذاکرات  یعنی  رابطه  همین  در  را  جلساتی  امروز 
گزارشی  که  نیست  این گونه  اند.  کرده  برگزار  وین 
عضو  قالیباف  آقای  اتفاقاً  باشیم.  نکرده  دریافت  را 
مسئولیت  که  ملی  امنیت  شورایعالی  کمیته هسته ای 
به میزانی  بنابراین  دارد، هستند.  برعهده  را  مذاکرات 
مذاکرات  روند  جریان  در  را  نمایندگان  باشد  نیاز  که 
وین قرار می دهند. در این رابطه باید بگویم که روند 
دولت بدین شکل نبود که گزارش لحظه به لحظه یا 
رسمی به نمایندگان بدهد! البته شاید اصلًا ضرورتی 
درشت  و  ریز  جریان  در  نمایندگان  که  باشد  نداشته 
گزارشات  براساس همان  بگیرند.  قرار  وین  مذاکرات 
اندک وزیر امور خارجه و رئیس سازمان انرژی اتمی 
احتمالًا در مدل توافق و اخذ تضمین دچار مشکلات 
برجام  مشکلات  نوعی  به  می شویم؛  گذشته  برجام 
را  قراردادی  گذشته  در  ما  است.  شده  تکرار  گذشته 
تحت عنوان»برجام« امضا کردیم اما دیدیم که آمریکا 
باید  آمریکا  طبیعتاً  کرد!  پاره  را  برجام  راحت  خیلی 
تضمین های قابل قبولی را به جمهوری اسلامی دهد. 
دولت  کننده  مذاکره  تیم  اخیر  مذاکرات  در  متاسفانه 
سیزدهم در رابطه با اخذ ضمانت از آمریکا به شکل 
زمان  در  دیدیم  ما  است!  کرده  قبولی عمل  غیرقابل 
اوباما نه اتحادیه اروپا و نه دولت اوباما به تعهدات خود 
عمل نکردند؛ این درحالی است که ما به تمام تعهدات 
از ترامپ هم جمهوری  خود پایبند بودیم. یعنی قبل 
از  به نقل  نشد!  برخوردار  برجام  امتیازهای  از  اسلامی 
دست اندرکاران خود دولت آقای روحانی منافع برجامی 
دلیل  به همین  بود.  ترامپ هم هیچ  از  قبل  ما حتی 
هم  سیاسی،  تضمین های  با  رابطه  در  هم  باید  ما 

باشیم.  داشته  ویژه ای  نگاه  اجرایی  هم  و  اقتصادی 
متاسفانه تیم مذاکره کننده آقای رئیسی اصلًا به این 
تایید  مورد  راستی آزمایی که  آن  و  نکرده  توجه  نکته 
وین  مذاکرات  در  قبولی  قابل  شکل  به  بود  رهبری 
تعیین تکلیف نشده است! بالافرض توافق شد و ما به 
همه تعهدات خود عمل کردیم، اگر آمریکا پول های 
بلوکه شده ما را آزاد نکند و تحریم ها همچنان پا بر 
رئیسی  آقای  دولت  به  ما  کنیم؟!  چه  باید  باشد  جا 
هر  امضای  از  قبل  راستی آزمایی ها  باید  که  گفتیم 
توافقی صورت گیرد. براساس اطلاعاتی که به دست 
مجلس رسیده؛ تیم مذاکره کننده تا اینجای کار آقای 
کشور  نفع  به  اصلًا  که  پذیرفته  را  مواردی  رئیسی 
نیست! بحث دیگری که در خصوص پول های بلوکه 
شده وجود دارد این است که ما حتی برای آزادسازی 
با  باید  بلوکه شده،  پول هایی که در کشورهای دیگر 
آمریکا مذاکره کنیم و این اصلا پذیرفتنی نیست! ما 
مواردی که تیم مذاکره کننده به آن دقت نشده بود 
تیم مذاکره کننده جمهوری اسلامی  را متذکر شدیم. 
باید بداند که به دلیل شرایط جنگی ای که در اوکراین 
بیشتر  بسیار  توافق  به  آمریکا  نیاز  آمده  وجود  به 
اما  برداشتن تحریم ها هستیم  است! همه ما خواهان 
به  ما  از  بیشتر  خیلی  آمریکا  و  اروپا  حاضر  حال  در 
توافق برجامی نیازمند هستند. تیم مذاکره کننده باید 
با صبر و حوصله و بدون عجله مذاکرات را پیش ببرد. 
دیگر  طرف های  از  را  خودمان  امتیازات  زمانی که  تا 
مذاکرات نگیریم هیچ توافقی را امضا نخواهیم کردیم.
روز  چند  اظهارات  در  علیزاده،  *سردار 
تیم  کنار  در  داشتند  اذعان  خود  گذشته 
مذاکره کننده، شورایعالی امنیت ملی هم در 
بوده و خط قرمزهای  جریان مذاکرات وین 

رهبری را رعایت نکردند!
بالاخره تیم مذاکره کننده باید خط قرمزهای رهبری 
خصوص  این  در  مجلس  دستور  کند.  رعایت  را 
این  که  هستند  موظف  همه  و  است  فصل الخطاب 
قانون را اجرا کنند. حتی در قانون اقدام راهبردی لغو 
تحریم ها در رابطه با تضمین ها هم مواردی ذکر شده 
بدین  یعنی  ندارد  دولت  آن  و  دولت  این  به  ربطی  و 
صورت نیست که در دولت قبل سفت و سخت اجرا 
دولت  این  اگر  نباشد!  اینگونه  دولت  این  در  اما  شده 
قانونی  برخورد  با آن  تبعیت نکند حتما  قانون  این  از 
خواهیم داشت. قانون اقدام راهبردی باید دقیق و خط 

به خط اجرا شود.
*چند روز پیش ویدیویی در فضای مجازی 
منتشر  علم الهدی  آقای  حامیان  طرف  از 
او به  از  افراد در جهت حمایت  شد که این 
نوعی خلیل موحدی منتقد آقای علم الهدی را 
تهدید کردند! این فرد ادعا داشته که آقای 
علم الهدی »جمهوریت« نظام را از بین برده! 

نظر شما در این باره چیست؟
به اعتقاد بنده تمام جریانات منتسب به جریان انقلابی 
مباحث  از  که  باشند  داشته  دقت  باید  خراسان  در 
تفرقه انداز بپرهیزند. همین آقای موحدی در جلسه  با 

ندارد.  واقعیت  که  کرده  بیان  را  نکاتی  رئیس جمهور 
دست  به  را  انقلاب  تریبون  اینکه  عین  در  فرد  این 
دارد اما در حال حرمت شکنی های بسیاری به بزرگان 
گذشته  شهر  شورای  انتخابات  در  ما  است.  کشور 
حرمت شکنی ها  همین  دلیل  به  را  موحدی  آقای 
بزرگان  به  توهین  ایشان  چون  کردیم  ردصلاحیت 
انقلابی را تبدیل به عادت کرده است! بالاخره هیئت 
خود  وساطت های  و  تهران  در  انتخابات  بر  نظارت 
بنده  شد.  صلاحیت  تایید  موحدی  علم الهدی،  آقای 
معتقدم که این برادر عزیزمان با پرچم انقلاب در حال 
ایجاد فتنه و تفرقه افکنی است. از سویی دیگر؛ حالا 
این فرد در یک جلسه ای صحبتی کرده که زیاد هم 
بازتاب نداشت؛ نباید نیروهای انقلابی ما تا این اندازه 
می دادند  نشان  واکنش  او  صحبت های  خصوص  در 
تا خدایی نکرده از این بیشتر میان بچه های انقلابی 
آقای  انصافا  نشود.  ایجاد  اختلاف  نظام  و دوستداران 
ولی  نماینده  به عنوان  را  پدری اش  نقش  علم الهدی 
فقیه ایفا کرده است. نگاه آقای علم الهدی به تمامی 
جریانات سیاسی انقلابی از جمله جریان اصلاح طلب 
در  کشور  رسانه ای  فضای  در  است.  مثبت  نگاه  یک 
حق آقای علم الهدی بی انصافی های زیادی می شود!

نمی دانم چرا همه محدودیت ها در مشهد را از چشم 
ایشان می بینند. در رابطه با مسائل فرهنگی هر استان، 
تصمیم گیری  استان  آن  عمومی  فرهنگ  شورای 
می کند. در همه استان ها هم رئیس شورای فرهنگ 
است.  استان  آن  مرکز  فقیه  ولی  نماینده  عمومی،  
افراد  و  نهادها  از  متشکل  عمومی  فرهنگ  شورای 
یک  عهده  بر  فقط  گیری  تصمیم  و  است  مختلف 
مقرر  اینکه  نیست!  علم الهدی  آقای  مثلا  یا  شخص 
شده که در شهر مشهد کنسرت برگزار نشود به دلیل 
نظر شخصی آقای علم الهدی نیست؛ این به شورای 
فرهنگ عمومی ربط دارد و آقای علم الهدی در این 
در  برخی  است  ممکن  دارد.  رای  یک  فقط  شورای 
دهند  نظر  علم  الهدی  آقای  نظر  خلاف  شورای  این 
بالاخره این تصمیمات یک تصمیمات شورایی است. 
در  که  اتفاقی  و  سخت گیری   هر  چرا  نمی دانم  من 
منتسب  علم  الهدی  آقای  شخص  به  می افتد  مشهد 
خوش  را  خدا  و  است  انصافی  بی  این ها  می کنند! 
نمی آید با شخصی مثل ایشان بدین گونه رفتار شود. 
آقای علم الهدی نقش پدری را در خراسان رضوی به 

بهترین شکل انجام داده و خواهند داد.
*نقد آقای موحدی به آقای علم الهدی به دلیل 
وی  افراطی گری های  و  اظهارات  عملکرد، 
است و اذعان داشتند که همین رویکردهای 
ایشان باعث دو دسته گی و به خطر افتادن 

»جمهوریت« نظام است.
همین  رضوی  خراسان  در  انسان  افراطی ترین  اتفاقا 
آقای موحدی است. ایشان هر کدام از نیروهای جریان 
انقلاب را با تهمت تخریب می کند. من تعجب می کنم 
این فرد که تا همین چند سال پیش به دلیل رویکرد 
افراطی اش مورد شماتت قرار می گرفت الان چگونه 
افراطی گری  به  متهم  را  دیگری  شخص  فرد،  این 
می کند. من خیلی برای آقای موحدی متاسفم که به 
این  تا  شهر  شورای  انتخابات  در  نیاوردن  رای  دلیل 
اندازه با همه نیروهای انقلابی دشمن شود. برخی از 
جانبازی  و  انقلابی گری  جبهه،  رفتن  سابقه  که  افراد 
تمام  می افتد  خطر  به  خودشان  منافع  کمی  تا  دارند 
را  کشور  تمام  افراد  این  یعنی  می کنند  فدا  را  کشور 
فدای رسیدن به منافع خودشان می کنند. من نمی دانم 
انتقاد  علم الهدی  آقای  از  رویی  چه  با  شخص  این 
را  موحدی  خلیل  مشهد  مردم  درصد   ۹0 می کند؟! 

به عنوان افراطی ترین شخص مشهد می شناسند.
موحدی  آقای  اظهارات  این  به  پاسخ  *در 

آقای  خواندن  افراطی  دلیل  که  کرده  اذعان 
با  رابطه  در  ایشان  تند  مواضع  علم الهدی 
این  از  یکی  است  جوانان  و  زنان  مسائل 
ورزشگاه  و  سواری  دوچرخه  حجاب،  موارد 

رفتن زنان است.
است.  شخصی  کاملا  علم الهدی  آقای  اظهارات 
اظهارات شخصی ایشان لزوما تصمیم استانی نیست. 
عمومی  فرهنگ  شورای  در  علم الهدی  آقای  اگر 
یک نظری داشته باشند و اعضای شورا مخالف این 
تصمیم باشند قطعا این نظر تصویب نخواهد شد. آقای 
علم الهدی هر نظر شخصی در خصوص مسائل دینی 
و فرهنگی دارد برای خودش محترم است و البته بر 
فقیه  ولی  نماینده  ایشان  اما  دارد  جا  ما  چشم  روی 
هستند ساحت ولایی نیستند که هر چه بگوید اجرایی 
شود. قانونی به مرحله تصویب و اجرا می رسد که در 
شورای فرهنگ عمومی با حضور استاد و کارشناسان 
گرفته  تصمیم  اینکه  برسد.  تصویب  به  فرهنگی 
برگزار  کنسرتی  مشهد  شهر  محدود  در  که  می شود 
نشود این چیزی فراتر از نظر آقای علم  الهدی است. 
خطاب به آقای موحدی می گویم که مردم به شما رای 
ندادند و همان »جمهوریتی« که از آن حرف می زنی 

به تو رای ندادند، تقصیر حاج آقا که نیست.
کنسرت،  نشدن  برگزار  اسلام  در  *مگر 
و  ورزشگاه  به  بانوان  ورود  از  جلوگیری 

امثالهم چنین چیزهایی منع شده است
من عالم نیستم که به این سوالات پاسخ دهم. منظور 

بنده این است که چنین ممنوعیت ها و محدودیت هایی 
بدین  بنابراین  نیست.  علم الهدی  آقای  دستور  فقط 
به  را  خود  نظر  علم الهدی  آقای  که  نیست  صورت 
مردم استان خراسان رضوی تحمیل کند! ممکن است 
اکثریت کسانی که در شورای فرهنگ عمومی حضور 
اینکه در  باشند.  با نظر آقای علم الهدی موافق  دارند 
اجتماعی  شبکه های  و  کشور  داخل  رسانه ای  فضای 
محدودیت ها  این  همه  که  می شود  استنباط  چنین 
دارد.  تاسف  جای  است،  علم الهدی  آقای  نظر  صرفا 
اینکه چرا در مشهد چنین محدودیت هایی وجود دارد 
از خود این آقایان بپرسید. البته دلایل آقای علم الهدی 
بسیار  ممنوعیت ها  و  محدودیت ها  این  اعمال  برای 
رضا  امام  شهر  مشهد  حال  هر  به  است؛  قبول  قابل 
در  بیشتر  بسیار  شرعی  حدودات  و  حد  باید  و  است 
آنجا اعمال شود. شما ببینید اتفاقی که چند روز پیش 
در مشهد افتاد و باعث شد سه روحانی عزیز ما روانه 
حضرت  حرمت  شکستن  همین  شوند،  بیمارستان 
حمله  با  رضا  امام  حرم  کرامت  و  امنیت  است!  رضا 
به این روحانیون زیر سوال رفت. ما باید حرمت امام 
فرهنگ  شورای  جمع بندی  حالا  کنیم؛  حفظ  را  رضا 
در  خاصی  مراسمات  برگزاری  که  است  این  عمومی 
مشهد به حرمت و جایگاه امام رضا لطمه وارد می کند. 
می تواند  است  مخالف  تصمیم  این  با  که  کسی  هر 
مخالفت خودش را با شورای فرهنگ عمومی در میان 
بگذارد. اصلا انصاف نیست که ما همه تصمیمات و 
محدودیت ها در مشهد را بر گردن سید پیغمبر حاج آقا 

علم الهدی بیاندازیم.

دیگر  و  شما  که  نامه ای  کردن  امضا  *علت 
نمایندگان خراسان رضوی در جهت حمایت 

از آقای علم  الهدی چیست؟
ما احساس کردیم که در حق نماینده ولی فقیه خراسان 
رضوی بی انصافی کامل شده است. بالاخره باید شان 

نماینده ولی فقیه را در استان حفظ کنیم.
*به نظر شما اتفاقاتی که در ورزشگاه امام رضا مشهد 

افتاد به خاطر همین افراطی گری ها نیست؟
آن  باعث  مسئولیتی  بی  و  سوءمدیریت  با  برخی 
امام رضا شدند. علارغم دستور  در ورزشگاه  جنجال 
رئیس جمهور، وزیر کشور در رابطه با اتفاق افتضاحی 
کرد!  سهل انگاری  افتاد،  رضا  امام  ورزشگاه  در  که 
فلفل  اسپری  کشورمان  دختران  به  راحتی  همین  به 
توجیهات  یکسری  مسئولان  از  برخی  می زنند. 
می آورند که اسپری را به هوا زدیم به صورت دختران 
هیچکدام  داشتند  بلیط  نفر  فلان  می گویند  یا  نزدیم 
از این صحبت  ها قابل قبول نیست. با این توجیهات 
نه تنها مردم بلکه خود ما مسئولان هم قانع نشدیم! 
اثر  در  هم  افتاد  اتفاق  مشهد  در  که  افتضاحاتی  این 
حوزه  مدیران  چه  و  امنیتی  مدیران  سوءمدیریت 
همین  اینجاست  جالب  رضوی!  خراسان  در  ورزشی 
آقای  سمت  به  را  سنگ ها  و  تقصیرها  تمام  افراد 
خدا  بنده  علم الهدی  آقای  کردند.  پرتاپ  علم الهدی 
اصلا در جریان این اتفاقات نبود! انگیزه ما از نامه ای 
که خدمت رهبری نوشتیم این بود که از ایشان بابت 
انتخاب آقای علم الهدی در این چندسال تشکر کنیم. 

ما خدمت رهبری اعلام کردیم که حاج آقا نقش پدری 
را برای مردم خراسان رضوی ایفا کرده است و همه 

17 نماینده استان این نامه را امضا کردند.
*با توجه به نکاتی که ذکر کردید چرا وزیر 
کشور یا وزیر ورزش استیضاح نمی شوند که 

من بعد شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم؟
ما اگر ببینیم به این قضیه به شکلی درست رسیدگی 
نمی شود حتما به سمت استضیاح وزیر کشور خواهیم 
رفت. با توجه به اطلاعاتی که در اختیار ما قرار گرفتئه 
رسیدگی  رضا  امام  ورزشگاه  مقابل  اتفاقات  به  اصلا 
از  ساده  کشورآنقدر  وزیر  چرا  نمی دانم  است.  نشده 
اسپری زدن به زنان گذشت! چرا هیچکس نمی گوید 
از کجا گرفته اند؟ اصلا به  بلیط ها را  این  که خانم ها 
آن ها  با  باید  چرا  باشد  غیرقانونی  بلیط ها  این  فرض 
اینگونه رفتار شود. اصلا این زنان خواستند که به زور 
وارد ورزشگاه شوند چه کسی به این افراد اجازه داده 
که به چشم دختران این مملکت اسپری فلفل بزنند؟! 
باید به این سوال ها پاسخ داده شود. حتی در صورتیکه 
این دخترها در اثر عصبانیت حرفی هم زده باشند باز 
هم هیچکس حق زدن اسپری ففل به چشم این افراد 
نیست. مگر این دختران، دختران ما نیستند که ما گاز 
این  به  باید  گرفته ایم؟!  سمتشان  به  را  اشک آورمان 
وزیر کشور خیلی  متاسفانه  داده شود!  پاسخ  سوالات 
دیگر  سویی  از  کرد!  رسیدگی  قضیه  این  به  ضعیف 
استاندار خراسان رضوی که وظیفه تامین امنیت را بر 
عهده دارد، در این مورد اصلا درست رفتار نکرد. هم 
افراد  فرماندار هم استاندار و هم تمامی مسئولان ما 

امنیتی ای هستند اما متاسفانه باز هم به وفور از این 
اتفاقات در تمامی نقاط کشور دیده می شود.

و  اظهارات  شما  گفته های  به  *باتوجه 
گزارشات وزیر کشور مدر رابطه با اتفاقات 

مشهد  قابل قبول نیست؟
کشور  وزیر  نیست!  قبول  قابل  وجه  هیچ  به  خیر 
می گوید اسپری فلفل را به چشم نزدیم به هوا زدیم! 
این چه توجیهی است؟! چه به هوا چه به زمین اصلا 
شما  دارد  فرقی  چه  اصلا  بزنید؟!  اسپری  باید  چرا 
اسپری را به هوا هم بزنید هیچ تفاوتی ندارد در هر 
را می سوزاند!  آن محوطه  داخل  افراد  صورت چشم 
می تواند  کشور  وزیر  مگر  دیدیم  را  تصاویر  که  ما 
مگر  کشور!  وزیر  آقای  کند؟!  انکار  را  تصاویر  این 
می توانید تصاویر و فیلم ها را انکار کنید؟! ما که اشک 
دخترانمان را دیدیم! پسر من در آنجا حضور داشت 
توجیهات  من  اعتقاد  به  بود.  اتفاقات  این  شاهد  و 
وزیرکشور یک درصد هم قابل قبول نبود! آقای وزیر 
نداد  پاسخ  را  سوالات  از  بسیاری  به  تنها  نه  کشور 
بلکه در ذهن مردم هزاران سوال دیگر را ایجاد کرد! 
این خانوم ها فروخته شده  به  بلیط  این همه  چگونه 
است؟! ظرفیت جایگاه وی ای پی ورزشگاه امام رضا 
پی  ای  وی  اسم  به  بلیط  صدها  اما  است  نفر   50
بعد  بوده  خانوم ها  دست  بلیط  چندین  شده!  فروخته 
بوده  زنان  دست  بلیط   ۹ فقط  که  می گویند  آقایان 
است! آقای وزیر کشور چرا با هیچ مسئولی برخورد 
نمی کند؟! به اعتقاد بنده در ماجرای ورزشگاه مشهد 
کردن  خراب  هم  آن  هدف  و  بوده  کار  در  عمدی 
در  عمد  به  کسانیکه  با  چرا  است.  بوده  نظام  وجهه 
برخورد  هستند  انقلاب  وجهه  کردن  خراب  حال 
نمی شود؟! آقایان یک بازیساده را نمی توانند مدیریت 
حساسیت های  دلیل  به  است  این  بنده  سوال  کنند! 
مشهد  ورزشگاه  در  بانوان  حضور  به  نسبت  مذهبی 
برگزار  اصفهان  یا  تهران  در  را  بازی  این  چرا  اصلا 
به ورزشگاه  بتوانند  به راحتی  بانوان هم  نکردند که 
چه  نمی گویدکه  نهادی  و  مسئول  هیچ  چرا  بروند؟! 
کسی بلیط غیرقانونی به خانم ها فروخته است؟! اصلا 
با توجیهات مسخره  آقایان  به نفع کشور نیست که 
سوالات  به  نسبت  و  بیاورند  هم  را  قضیه  ته  و  سر 

افکارعمومی بی توجه باشند!
*آقای عنابستانی! از سویی تهران مسئولان 
از  و  می دانند  واقعه  این  مقصر  را  مشهدی 
کشور  و  ورزش  وزارت  مشهد  دیگر  سویی 
را مسبب این تصمیم دانسته! علت این همه 
تناقض گویی و به نوعی پاس کاری چیست؟
فرماندار  و  استاندار  کلی  صورت  به  بنده  اعتقاد  به 
خراسان رضوی و وزارت کشور باید پاسخگوی علت 
وقوع این اتفاق باشند! مسئول اتفاقات در مشهد آقای 
استاندار است؛ استاندار را چه کسی انتخاب می کند؟! 
وزیر کشور! وقتی آقایان نمی توانستند اجازه برگزاری 
بلیط  اصلا  چرا  نمی دادند  مشهد  در  را  بازی  این 
و  بوده  مشهد  استاندار  از  انگاری  سهل  می فروختند! 
وزیر کشور نباید راحت از این قضیه عبور کند. آقای 
اتفاق  این  از وزیر کشور خواست که مسببان  رئیسی 
را  الکی  بیاید یک گزارش  اینکه  نه  را شناسایی کند 

بخواند!
موافق  دخترتان  رفتن  استادیوم  با  *شما 

هستید؟
به اعتقاد بنده هیچ مانعی برای رفتن زنان به ورزشگاه 
وجود ندارد! ما باید جامعه را با هم ببینیم! مگر کنسرت 
هم مثل استادیوم نیست؟ چطور کنسرت رفتن بانوان 
در کنار آقایان مشکلی ندارد اما تماشای فوتبال اشکال 
درست  حساسیت  مسائل  این  به  نسبت  چرا  دارد؟! 

کردید؟

طرح اعتراض ها و مخالفت های مردمی و دولتی با اجرای این پروژه، موجب شد رئیس جمهور و 
دادستان کل کشور با ورود به این مسئله، بر لزوم توقف طرح تا مشخص شدن وضعیت زیست 

محیطی آن تاکید کنند. در این چارچوب ،مدیرکل حوزه حقوق عامه دادستانی کل کشور نیز با 
ارسال نامه ای به دادستان عمومی و انقلاب مازندران دستور توقف اجرای طرح پتروشیمی 

میانکاله را صادر کرد

,,

نماینده سبزوار در مجلس شورای اسلامی در واکنش به روند مذاکرات وین و عملکرد تیم مذاکره 
کننده دولت سیزدهم می گوید: ما به دولت آقای رئیسی گفتیم که باید راستی آزمایی ها قبل از 

امضای هر توافقی صورت گیرد. براساس اطلاعاتی که به دست مجلس رسیده؛ تیم مذاکره کننده 
تا اینجای کار آقای رئیسی مواردی را پذیرفته که اصلاً به نفع کشور نیست

,,
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سقوط اوراق مسکن به 70 هزار تومان

نان سهمیه ای نیست

قیمت اوراق تسهیلات مسکن در روزهای اخیر 
به دامنه 70 هزار تومان برای هر برگه بازگشته 

است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
مهر، در حالی که در نیمه دوم ســال گذشــته 
قیمت اوراق گواهی حق تقدم تسهیلات مسکن 
با نماد »تســه« در بازار سرمایه به بالای 100 
هــزار تومان و حتی در برخــی روزهای ۲ ماه 
پایانی ســال 1۴00 به حدود 180 هزار تومان 
هم رسیده بود، اما از آغاز سال جاری و همزمان 
با رکود تورمی بازار مســکن، قیمت این اوراق 

کاهش یافته است.
در معاملات روز جاری، متوســط قیمت اوراق 
تسهیلات مسکن در نمادهای مختلف بین 7۲ 
تا 77 هزار تومان در نوســان است. در 3 نماد 
نیز تعدادی از برگــه در قیمت 81 هزار تومان 

به فروش رفته اند.
به گفته کارشناســان اقتصاد مســکن، یکی از 
مهمترین علل کاهش قیمت اوراق تســهیلات 
مســکن، حذف نوســان گیری ایــن اوراق با 

همکاری بانک مسکن و فرابورس بود.
بر اســاس مقــررات فرابورس، فــروش اوراق 
تسهیلات مسکن تا ۴ ماه پس از خرید ممنوع 
است؛ اما این ممنوعیت شامل همان روز خرید 
نمی شــد و لذا سفته بازان با خرید این اوراق در 
ابتدای روز و ســپس فــروش آن در همان روز 

با 5 درصد افزایش )سقف دامنه نوسان(، اقدام 
به نوســان گیری می کردند که از ابتدای اسفند 
نوسان گیری اوراق تسهیلات مسکن لغو شد و 
امــکان فروش این برگه ها در همان روز، وجود 

نداشت
این کاهش قیمت اوراق تســهیلات مسکن در 

حالی اســت که بانک مســکن در سال جاری 
امکان دریافت نیمی از تســهیلات مســکن با 
استفاده از منابع داخلی خود و نیم دیگر با اوراق 
را تمدیــد نکرد؛ اتفاقی که پیش بینی می شــد 
به افزایش قیمت اوراق تسهیلات مسکن دامن 
بزند؛ ولی نتیجه عکس داد و کاهش قیمت این 

برگه ها را در پی داشت.
به خصوص که هدف بانک مســکن از اجرای 
وام مســکن نیم بها، کاهــش هزینه های تمام 
شده دریافت تســهیلات خرید مسکن از محل 

اوراق بود.
کارشناســان اقتصادی از دیگــر علل کاهش 

قیمت اوراق تســهیلات مســکن را افزایش ۶ 
درصدی متوسط قیمت مسکن در اسفند 1۴00 
نسبت به بهمن سال گذشته می دانند که سبب 
شــده تا ارقام و ســقف فعلی تسهیلات خرید 
مسکن در پایتخت، کفاف خرید واحد مسکونی 

میان متراژ و بین ۶0 تا 80 متری را نمی دهد.
با توجه به گزارش بانک مرکزی که متوســط 
قیمت مســکن در تهران را متری 35 میلیون 
تومــان اعلام کــرده، با وام مســکن زوجین 
می توان حداکثر 13.7 متر از یک واحد مسکونی 
و با وام مســکن فردی نیــز تنها 8 متر از یک 

واحد مسکونی را خریداری کرد.
در حال حاضر سقف تســهیلات خرید مسکن 
زوجین تهرانی ۴00 و با وام جعاله 80 میلیونی، 
۴80 میلیون تومان است که برای دریافت این 
تســهیلات ۹۶0 برگه تســهیلات مسکن باید 

خریداری شود.
با احتســاب میانگین هر برگه 75 هزار تومان، 
هزینه دریافت این وام 7۲ میلیون تومان خواهد 

بود.
همچنین برای دریافت وام مســکن فردی به 
همراه وام جعاله در تهران که مجموعاً به ۲80 
میلیون تومان می رســد، متقاضی می بایســت 
5۶0 برگه با متوســط قیمت 75 هزار تومانی و 
هزینه نهایی ۴۲ میلیون تومان از بازار سرمایه 

خریداری کند.

و  معـدن  صنعـت،  وزارت  خدمـات  و  تجـارت  معـاون 
تجـارت گفـت: هـر تصمیمـی در مـورد نحـوه توزیـع 
یارانـه کالاهـای اساسـی بـه ویـژه نـان گرفتـه شـود، 
از قبـل اطلاع رسـانی می شـود و قـرار نیسـت مطابـق 
برخـی رویه هـای قبلـی، مـردم را دچـار شـگفت زدگی 

. کنیم
بـه گـزارش روزنامـه »صبح مـروز« و به نقـل از وزارت 
صنعـت، معـدن و تجارت، علیرضـا شـاه میرزایی با بیان 
ایـن کـه هـر تصمیمـی در مـورد نحـوه توزیـع یارانـه 
کالاهـای اساسـی گرفتـه شـود، از قبـل اطلاع رسـانی 
گفتـه  ارقـام  و  اعـداد  یقیـن  به طـور  گفـت:  می شـود، 
شـده، ماننـد ماهانه پنـج هزار و 500 تومـان به ازای هر 
نفـر کـذب و نادرسـت و در جهـت تخریـب طرح هـای 
دولـت اسـت و هیـچ ابلاغـی در مـورد تغییـر قیمـت یا 
سـهمیه ای شـدن نـان بـه نانوائیها صادر نشـده اسـت.

نانوایـان سراسـر  اتحادیه هـای  این کـه  اعـلام  بـا  وی 
کشـور، تحـت نظـارت وزارت صنعـت، معـدن و تجارت 
بیـن  یارانـه ای  آرد  توزیـع  زمینـه  در  افـزود:  هسـتند، 
انجـام  کشـاورزی  جهـاد  وزارت  توسـط  کـه  نانوایـان 
ایـن  طـرف  از  ابلاغـی  هیـچ  تاکنـون  نیـز  می شـود، 
وزارتخانـه بـه فعـالان زنجیره گندم و آرد نشـده اسـت.
معـاون تجـارت وخدمـات وزارت صمـت بـا اشـاره بـه 

انسـانی،  نیـروی  ماننـد  نانوایـان  افزایـش هزینه هـای 
آنـان بـرای  انـرژی و درخواسـت های مکـرر  اجـاره و 
افزایـش قیمـت نـان،  بیـان داشـت: براسـاس قانـون 
طبـق  و  اسـلامی  شـورای  مجلـس  مصـوب  بودجـه 
مصوبـات سـتاد تنظیم بـازار کشـور به هیچ وجـه اجازه 

افزایـش قیمـت نـان را نداریـم و تأکیـد تمـام مقامـات 
مسـئول کشـور ایـن اسـت کـه مجمـوع پرداختـی از 
جیـب مـردم بـرای خریـد نـان مکفـی، نبایـد افزایـش 
یابـد، ولـی راهکارهایـی طراحی شـده اسـت کـه ضمن 
حفـظ قدرت خریـد مردم، مشـکلات نانوایـان و فعالان 

زنجیـره آرد و گنـدم نیـز رفع شـود کـه بتواننـد عملکرد 
اقتصـادی داشـته باشـند.

علیرضـا شـاه میرزایی ضمـن بیان ایـرادات توزیـع یارانه 
نقـدی به مـردم گفـت: در روش جدید، یارانـه همچنان 
بـه زنجیـره تولیـد داده  می شـود، ولـی تـا زمانـی کـه 
مصرف کننـدگان نهایـی کـه خانوارهـا هسـتند، اقـدام 
بـه خریـد از آخریـن حلقـه یعنـی فروشـگاه  هـا نکننـد، 
ایـن یارانـه تخصیـص داده نمـی  شـود. بنابرایـن مردم 
بـر توزیـع یارانـه  هـا نظـارت دارنـد و از رانـت  خـواری 

جلوگیـری می  شـود.
بـه  بـه هیـچ وجـه  ایـن طـرح  این کـه  بیـان  بـا  وی 
معنـای کوپنـی کـردن کالاهـا حتی بـه صـورت کوپن 
الکترونیکـی نیسـت، افـزود: کوپن یا کالابـرگ به معنی 
توزیـع بسـته های کالایـی معیـن در تعـداد فروشـگاه 
محـدود اسـت؛ بنابرایـن نه از نظـر کیفیـت کالا امکان 
رقابـت وجـود دارد و نه از نظر دسترسـی مردم سـهولت 
ایجـاد می شـود و مـردم خاطـرات صف هـای طولانـی 
را  معیشـتی  بسـته  دریافـت  بـرای  قبـل  دولت هـای 
فرامـوش نکرده انـد.وی افـزود: عباراتـی نظیـر کوپنـی 
شـدن، سـهمیه بندی، کارت نـان و امثـال آن، عبـارات 
درسـتی نیسـتند و معمـولًا بـرای تخریب یـک طرح از 

ایـن عناویـن اسـتفاده می کننـد.

اشتباهات گذشته در حال تکرار است!
یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به بخشنامه 
عوارض صادراتی بــر محصولات معدنی گفت: 
در حالی که هدف در ســال جدیــد برگرداندن 
اعتماد ســرمایه گذاران به بازار سرمایه بود، نه 
تنها اشتباهات گذشته خنثی نشده، بلکه در حال 

تکرار است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایســنا، فردین آقابزرگی  با بیان اینکه هدف 
اتاق های فکر در حوزه اقتصاد، بازار ســرمایه و 

مســائل مرتبط با سرمایه بازگشت سرمایه از خارج از کشور به داخل کشور است، اظهار کرد: 
با انجام چنین اقداماتی نه تنها ســرمایه گذار داخلی دچار تردید می شــود، بلکه ریسک های 
سرمایه گذاری نیز افزایش پیدا می کند. در یک سال و نیم گذشته سه مرتبه شاهد اخذ چنین 

تصمیماتی بودیم.
وی ادامــه داد: علاوه بر بخشــنامه اخیر، وضــع تعرفه صادراتی در محصــولات نیمه خام 
پتروشــیمی مانند اوره و آمونیاک و قیمت گازی که در بودجه برای صنایع تعریف شــده بود 
حاکی از آن است که انسجام لازم برای درک منافع کلان کشور در راستای حمایت از تولید 
وجود ندارد. در حالی که شعار امسال تولید دانش بنیان و اشتغال افرینی است، با وضع چنین 

مقرراتی فقط تولید ضعیف می شود.
این کارشــناس بازار سرمایه تاکید کرد: این در حالی اســت که مالیات و عوارض زیادی را 
در حوزه دلالی می توان اعمال کرد اما یا بانک اطلاعاتی منســجم وجود ندارد یا اراده کافی 
نیســت. این موضوعات باعث بروز بی اعتمادی در بازار ســرمایه می شود. در حالی که همه 
اعتقاد داشــتند سال 1۴01 اعتماد از دست رفته ســهامداران به بازار سرمایه بر می گردد، با 
چنین تصمیماتی نه تنها اشتباهات گذشته خنثی نمی شود، بلکه اشتباهات هم تکرار می شود.

به گزارش ایسنا، روز گذشته بخشنامه عوارض صادراتی بر محصولات معدنی از سوی وزارت 
صمت صادر شد که باعث شد شاخص کل بورس بیش از 33 هزار واحد سقوط کند.

  زمان حذف ارز 4200 مشخص نیست
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: هر زمان 
شــرایط و فضای اقتصادی کشور مساعد باشد، 
می تــوان بتدریج حذف ارز ترجیحی را عملیاتی 
کــرد و در حال حاضر برای حــذف ارز ۴۲00 
تومانی زمــان و تاریخ مشــخصی را نمی توان 

تعیین کرد.
بــه گزارش روزنامــه »صبح امروز«، مســعود 
میرکاظمی رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
گفت وگو با خانه ملت، در پاسخ به سوالی مبنی 

براینکه دولت از چه زمانی اقدام به حذف ارز ۴۲00 تومانی خواهد کرد، اظهار داشت: براساس 
قانون بودجه ســال 1۴01 اختیار حذف و یا عدم حذف ارز ترجیحی برعهده دولت قرار داده 
شــده است و از ســوی دیگر حجم ارز ۴۲00 تومانی در کشور به میزانی نیست که بتوان تا 

پایان سال از آن استفاده کرد.
وی ادامه داد: بنابراین هر زمان شرایط و فضای اقتصادی کشور مساعد باشد، می توان بتدریج 
این موضوع را عملیاتی کرد و در حال حاضر برای حذف ارز ترجیحی زمان و تاریخ مشخصی 

را نمی توان تعیین کرد.
میرکاظمی در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه چرا با توجه به اینکه هنوز ارز ترجیحی 
حذف نشــده است، شاهد افزایش قیمت کالاها به ویژه در مورد گوشت قرمز و مرغ در کشور 
هســتیم، اظهار کرد: قیمت ها روی نرخ گوشــت قرمز و مرغ تغییری نکرده اســت، برخی 
هزینه ها و قیمت تمام شــده مواد غذایی به نرخ مواد اولیه بستگی ندارد و عوامل دیگری نیز 
در این میان موثر هستند و برای این تاثیرات باید یارانه پرداخت شود و یا اجازه داد، قیمت ها 

اصلاح شود.

  ده ها هزار شغل در انتظار کارجویان
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در صفحه توئیتر 
خود از وجود ده ها هزار فرصت شغلی در سامانه 

جست وجوی شغلی این وزارتخانه خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز«، حجت الله 
عبدالملکــی در صفحــه شــخصی خویش در 
توئیتر نوشــت: ده هــا هزار فرصت شــغلی در 
سامانه جست وجوی شغل وزارت مردم در انتظار 
کارجویان اســت؛ درحالی که مدت کوتاهی از 

رونمایی می گذرد تا این لحظه نزدیک به 300 هزار فرصت شغلی ثبت شده است.
وی ادامه داد: ســه هزار و 37۶ کارفرمای حاضر در این ســامانه نیز تاکنون بیش از 10 هزار 

کارجو را مشغول به کار کرده اند.

  واریز 150 هزار تومان یارانه ویژه ماه 
مبارک رمضان

به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل از 
روابط عمومی سازمان برنامه و بودجه، به دستور 
رئیس جمهور و در راســتای حمایت از اقشــار 
آســیب پذیر، یارانه کمک حمایت معیشتی ماه 
مبارک رمضان به مبلغ یک میلیون و پانصدهزار 
ریــال بــه ازای هر یــک از اعضــای خانواده 
به حســاب سرپرســتان 11 میلیون و 38هزار و 

5۲0 سرپرست خانوار واریز می شود.
 بر اساس این گزارش ساعت ۲۴ جمعه ۲۶ فروردین ماه 1۴01 یارانه یک میلیون و 500 هزار 
ریالی کمک معیشــت ماه مبارک رمضان به حساب سرپرستان خانوارهای شناسایی شده واریز 
می شود.این مبلغ به مناســبت ماه مبارک رمضان به حساب سرپرستان شناسایی شده وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی که غالباً از دهک های اول تا چهارم به انضمام افراد تحت پوشش 
و مستمری بگیران سازمان های حمایتی نظیر کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی کشور 

هستند و به هر دلیلی از سهام عدالت جا افتاده اند، واریز خواهد شد.
بــا توجه رویکرد دولت ســیزدهم در حمایت از اقشــار آســیب پذیر و کم درآمد و همچنین 
اجــرای برنامه های کوتاه مــدت و بلندمدت کاهش فقر مطلق در جامعــه به ویژه حمایت از 
خانوارهای فاقد یا با درآمد کم این مبلغ پرداخت می شود. گفتنی است پیش از این از ابتدای 
دولت ســیزدهم، یارانه کمک معیشتی به اقشــار آسیب پذیر و با درآمد کم در دو مرحله و در 
مناسبت های سالروز پیروزی انقلاب اسلامی و عید باستانی نوروز به دهک های اول تا چهارم 
به انضمام افراد تحت پوشش و مستمری بگیران سازمان های حمایتی نظیر کمیته امداد امام 

خمینی)ره( و بهزیستی کشور بود، پرداخت شده است.

  جزئیات افزایش حقوق مستمری بگیران
رئیــس کانون عالــی بازنشســتگان تأمین اجتماعی گفــت: افزایش حقوق بازنشســتگان 

اردیبهشت ماه اعمال می شود.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« علی اصغر بیات، رئیس کانون عالی بازنشســتگان تأمین 
اجتماعی در ارتباط با میزان افزایش حقوق بازنشســتگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی 
عنــوان کرد: در خصوص افزایش حقوق جلســات متعددی برگزار شــد و با افزایش حقوق 

بازنشستگان در سال 1۴01 موافقت شد.
بر این اســاس، حداقل بگیران 57.۴ درصد به حقوقشان اضافه می شود و بازنشستگان سایر 

سطوح 38 درصد به علاوه 515 هزار تومان به حقوقشان اضافه می شود.

خبر

با این رویه و سیاست های بازار خودرو؛

سمند و پژو 5۰۰ میلیونی دور از ذهن نیست!
افزایش قیمت خودرو در بازار کشــور ما چیز 
جدیدی نیســت. به عبارتی آنقدر عادی شده 
اســت که مردم هــم به آن عــادت کردند. 
درســت لحظه ای مثل طلا یا گوشــی تلفن 
همــراه. یعنی هربــار با مقایســه قیمت ها 
متعجب تر از قبل می شوی! در این میان یک 
انتظار  کارشناس صنعت خودرو معتقد است: 
می رود قیمت خودرو در سال 1۴01 هم مانند 
سال قبل با افزایشی چشمگیر مواجه شود و 
شنیدن اخباری مانند سمند و پژو۲0۶ حدود 
۴00، 500 میلیون تومانی چندان دور از ذهن 

نیست.
گرانی محصول کمبود عرضه و کاهش 

تولید خودروسازان
به گزارش روزنامه صبــح امروز و به نقل از 
خبرآنلاین، افزایش قیمت خودرو چند روزی 
اســت که ثانیه ای و لحظه ای شده است؛ تا 
آن جا کــه قیمت های جدید دود از ســر هر 
خریداری بلند می کند. گزارش ها از روند بازار 
نشان می دهد که قیمت پراید به نزدیک ۲00 
میلیون تومان رســیده و پژوپارس اتوماتیک 
نیز با قیمت ۴50 میلیون تومان در بازار دیده 

می شــود. در این فضا اما به باور کارشناسان، 
اقتصــادی و  تصمیمــات و سیاســت های 
جهت گیری ها، از ســالی گران در بازارها خبر 
می دهــد. در این میان، برخی کارشناســان 
عنوان می کننــد: گرانی امروز خودرو در بازار 
دقیقا محصول کمبود عرضه و کاهش تولید 

از سوی خودروسازان است.
بــا این وجود، فربد زاوه، کارشــناس صنعت 
خودرو درباره گرانی های اخیر خودرو می گوید: 
بی توجهی به عوامل کلان تورمی در اقتصاد 
کشــور و تلاش برای حل و فصل مشکلات 
با وعده های مــدت دار، عامل اصلی تنش در 
بازارهای کشــور است؛ هرچند نوسانات بازار 
به وعده های سیاسیون و دولتمردان دائما در 
حال کاهش است که نشــان دهنده کاهش 
مدیریت  اجتماعی مجموعه  شدید ســرمایه 

اجرایی و قانون گذاری در کشور است.
وی می افزاید: بازار به وعده های وزیر صمت 
مبنی بر افزایش دو برابری عرضه در ســال 
1۴01 و افزایش چشــمگیر عرضه در سال 
1۴00 هم بــی تفاوت بوده و هســت؛ کما 
این که میزان عرضه به بازار نســبت به سال 

گذشــته کاهش یافت که نشــان از شناخت 
دقیق بازار از کیفیت و تحقق پذیری وعده ها 

داشت.
انتظار مردم پایان یافت

این کارشناس صنعت خودرو عنوان می کند: 
مبحــث واردات خودرو کــه گرفتار لجاجتی 
عجیب شــده اســت و در عین حــال اخبار 
امیدوارکننده از وین در روزهای پایان اسفند 
سبب شــده بود خریداران اندکی تامل کنند 
تا شــاید با عرضه خودروی جدید و همچنین 

رفع موانع تجاری وضعیت کشور بهتر شود.
زاوه ادامــه می دهد: ایــن انتظار بــا ادامه 
وضعیــت معلق کشــور در حوزه سیاســت 
خارجی و همچنین موفقیت شــورای نظارت 
بر سیاست های نظام در حذف ردیف واردات 
خودروی ســواری از بودجه ســال 1۴01 با 
وجود تصویــب در صحن مجلــس و تایید 
ضمنی شورای نگهبان که بدعتی عجیب در 
قانون گذاری کشور است، نهایتا پایان یافت 
و علیرغم اینکــه در فروردین و ماه رمضان 
دو اثر کاهشی ســنواتی در بازار وجود دارد، 
تورم حبس شــده در قیمت خودرو آزاد شد و 

قیمت ها بین 10 تا 15 درصد تصحیح شد.
وی متذکر شد: البته این تنها در بازار خودرو 
نبــود و بازارهای مانند مســکن و حتی مواد 
غذایی مانند صیفی جات به شدت گران شدند.

دولت توانایی کنترل تورم را دارد؟
این کارشــناس صنعت خودرو می گوید: در 
این بین انتظار افزایش بهای کالاها ناشــی 
از تصحیــح قیمت ارز در مبدا گمرک و تورم 
وارداتــی بین المللی که قیمت بســیاری از 
کالاها مانند دانه های روغنی و گندم را ظرف 
مدت کوتاهی ناشی از حمله روسیه به اکراین 
به دو برابر رسانده، سبب تشویق خریداران به 

تسریع خرید شده است.
زاوه می افزاید: به نظر می رسد افزایش شدید 
بهای گاز و انرژی در دنیا تورمی ســنگین تر 
از کرونا بــر بازار جهانی تحمیل کند که این 
ناخواسته به ایران منتقل میشود در حالی که 
منافع اقتصادی افزایش قیمت گاز و سوخت 
به دلیل کندی مذاکرات هســته ای به کشور 

نرسید.
وی تاکید می کند: به نظر نمی رسد مجموعه 
دولت و مجلس توانایی کنترل تورم داشــته 

باشند.
سالی متورم در قیمت ها؟

این کارشناس صنعت خودرو عنوان می کند: 
سیاســت های مجموعه دولت و مجلس در 
چند ماه اخیر از ارائه تسیهلات دستوری خرد 
مازاد بر منابع بانکی تا افزایش ناگهانی حدودا 
۶0 درصدی حقوق پرســنل در کنار افزایش 
شــدید بودجه نهادهای که تاثیری بر کیفیت 
حکمرانی و زندگی مردم ندارند و تصمیماتی 
عجیب در حوزه صادرات با وضع عوارض بر 
صادرات خام، همگی خبر از ســالی متورم در 

قیمت ها می دهد.
زاوه تصریح می کند: بر این اســاس، انتظار 
می رود قیمت خودرو در سال 1۴01 هم مانند 
سال قبل با افزایشی چشمگیر مواجه شود و 
شنیدن اخباری مانند سمند و پژو۲0۶ حدود 
۴00، 500 میلیون تومانی چندان دور از ذهن 

نیست.
وی متذکر می شــود: افزایش دستوری تیراژ 
خودرو هم بدون آنکــه تامین منابع و تامین 
قطعات آن مشــخص و شفاف باشد می تواند 

به تشدید تورم دامن بزند
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مناطق آزاد عمدتاً از مناطق کم برخوردار 
هستند

آزاد  مناطــق  عالــی  شــورای  دبیر 
به کارگیری  امیدواری کــرد که  ابراز 
نیروهــای فرهنگــی صرفــاً از خود 
مناطــق آزاد خواهد بــود و همچنین 
جذب و اســتخدام در مناطق آزاد نیز 

بومی می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، سعید محمد 
دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد و 
ویژه اقتصــادی در آئین نامه امضای 
تفاهمنامه هــای همکاری مشــترک 
وزارت آموزش و پرورش و شــورای 

عالــی مناطق آزاد تجاری صنعتی ویژه اقتصادی با بیــان اینکه دو تفاهمنامه امروز با وزارت 
آموزش و پرورش به امضا می رسد، گفت: یکی از این تفاهمنامه ها با محوریت عدالت آموزشی 
در مناطق آزاد اســت. اسم »مناطق آزاد« اذهان را به سمت جزیره کیش که عمدتاً برخوردار 
است، می برد درحالی که ما 15 منطقه آزاد داریم که عمدتاً از مناطق کم برخوردار هستند. حتی 

در زیر پوست شهری مثل کیش هم ما مدارس فرسوده با کیفیت پایین آموزشی را داریم.
مشــاور رئیس جمهور افزود: بنابراین به منظور ایجاد عدالت آموزشی، این تفاهمنامه به امضا 
خواهد رســید. بازســازی و نوســازی مدارس، ایجاد کیفیت در ارائه مطالب آموزشی و انجام 
مشــارکت ها بین شورای عالی مناطق آزاد و وزارت آموزش و پرورش از اهداف این تفاهمنامه 

است.
محمــد با تأکید بر اینکه یکطرفه به توســعه نگاه نمی کنیم، گفــت: همانطور که می خواهیم 
صنعت و تولید را در مناطق آزاد توسعه دهیم، آموزش و توسعه فرهنگی را هم باید در مناطق 

آزاد پیگیری کنیم.

  پرونده  کودکان مقیم مراکز شبه خانواده 
در دو ماه آینده پایش شود

معاون امور اجتماعی بهزیستی کشور گفت: باید پرونده های کودکان مقیم مراکز شبه خانواده 
در دو ماه آینده پایش شده تا شرایط بهتر و پایداری برای آنان برقرار و ایجاد شود.

به گزارش صبح امروز به نقل از روابط عمومی بهزیســتی اســتان تهران، محمد نصیری در 
جلسه کمیته فرزند خواندگی استان تهران که با حضور سمانه زمانی سرپرست بهزیستی استان 
تهران، فاطمه ارزانیان سرپرســت معاونت امور اجتماعی بهزیستی استان تهران، کارشناسان 
مسئول ستاد استان و شهرستانهای تهران، شمیرانات، ری و شهریار برگزار شد، شرکت کرد.

در این جلســه کارشناسان به تشــریح فعالیت های دفتر شبه خانواده و روند واگذاری کودکان 
پرداخته و مباحثی را مطرح کردند.

معاون امور اجتماعی بهزیســتی کشور در این جلسه با تشکر از پیگیری های کارشناسان حوزه 
فرزندخواندگی بهزیســتی استان تهران بیان داشت: باید پرونده های کودکان مقیم مراکز شبه 

خانواده در دو ماه آینده پایش شده تا شرایط بهتر و پایداری برای آنان برقرار و ایجاد شود.
محمد نصیری در ادامه خاطر نشــان کرد: با توجه به شرایط موجود در جامعه و استان تهران، 

افزایش تعداد مراکز شبه خانواده استان ضرورت دارد.
وی با بیان اینکه مراکز شــبه خانواده نباید مبتنی بر دریافت یارانه از سازمان بهزیستی باشند 
گفت: بقای مراکزی که ماندگاری خود را منوط به دریافت یارانه می دانند، به صلاح نیســت و 

باید این نگاه به نفع کودکان، تغییر یابد.
سرپرســت معاونت امور اجتماعی بهزیستی اســتان تهران نیز در این جلسه گفت: در جلسات 
کمیتــه فرزندخواندگی از نماینده مراکز شــبه خانواده به دلیل آشــنایی با روحیه فرزند جهت 

واگذاری به بهترین خانواده متناسب با شرایط فرزند، دعوت به عمل خواهد آمد.
فاطمه ارزانیان افزود: با عنایت به رویکرد این معاونت به منظور کاهش فرآیند زمانی فرزندان 
به متقاضیان، در صدد هســتیم با دادستان استان در راستای تسهیل شرایط فرزندخواندگی و 

صدور حکم امین موقت جلسه مشترکی داشته باشیم.
در این جلســه تعداد 18 فقره پرونده کودکان قابل واگذاری به متقاضیان، به بحث و بررســی 

گذاشته و تصمیمات متناسب و کارشناسی در مورد هر یک، اتخاذ گردید.

  توقف روند کاهشی موالید
سال گذشته یک میلیون و 10۶ هزار 
و 7۲ نوزاد در کشــور متولد شــد که 
در مقایسه با ســال 13۹۹ از کاهش 
بســیار ناچیزی برخوردار بود و بدین 
ترتیب روند کاهــش موالید در ایران 

متوقف شد.
به گزارش ایســنا، بر اساس آمارهای 
رســمی موالید1۴00 ســازمان ثبت 
احــوال، از مجمــوع متولدان ســال 
گذشته 571 هزار و ۲5۶ پسر و 53۴ 
هــزار و 81۶ دختر بودند که نســبت 

جنســی 10۶.8 را نشــان می دهد. یعنی در مقابل تولد هر 100 نوزاد دختر 10۶.8 نوزاد پسر 
به دنیا آمده است.

همچنین طی ســال گذشــته ۶۹ هزار و 103 نوزاد از مادران گروه سنی 10 تا 1۹ ساله متولد 
شدند که گروه سنی پرخطر محســوب می شوند، در همین حال 1۴7۴ نوزاد از مادرانی متولد 

شده اند که خود بین 10 تا 1۴ سال داشته اند.
بنابراین گزارش، بیشــترین تولد از مادران گروه ســنی 30 تا 3۴ ساله با مجموع 301 هزار و 
3۶۹ نوزاد به وقوع پیوست. پس از آن مادران گروه سنی ۲5 تا ۲۹ بودند که در مجموع ۲83 

هزار و ۲۴1 نوزاد به دنیا آوردند.
مادران گروه سنی ۲0 تا ۲۴ ساله نیز در مجموع 1۹۶ هزار و ۴0۲ نوزاد به دنیا آوردند.

ســال گذشــته همچنین ۴7 هزار و 5۹8 هزار تولد از مادران گروه سنی ۴0 تا ۴۴ ساله متولد 
شده اند که نسبت به سال گذشته از افزایش 7 درصدی برخوردار است.

در گروه ســنی ۴5 تا ۴۹ ســاله نیز طی سال گذشته 375۶ زن صاحب فرزند شدند که میزان 
فرزندآوری این گروه پرخطر نســبت به ســال گذشــته 1۲ درصد افزایش یافته است. میزان 

فرزندآوری مادران گروه سنی 50 تا 5۴ ساله نیز در سال گذشته ۲55 فرزند بوده است.
براســاس جداول آماری ســازمان ثبت احوال، میزان زاد و ولد در ماههای پایانی سال 1۴00 
نســبت به ماههای پایانی ســال 13۹۹ در همه گروه های سنی شتاب گرفته است که به نظر 
می رســد تحت تأثیر سیاست های تشویقی و امتیازات اقتصادی در نظر گرفته شده برای اقشار 

فقیر باشد.

خبر

یک بام و دو هوای انسولین !
مردم : انسولین نیست، سازمان غذا و دارو: برای شش ماه موجودی انسولین داریم

براساس اعلام مسوولان سازمان غذا و دارو 
درحال حاضر کمبود انسولین در کشور وجود 
ندارد و بیماران نگرانی از این بابت نداشــته 

باشند.
به گزارش ایرنا، زمزمه های کمبود انســولین 
در کشور از یک سال و نیم پیش آغاز شد که 
در ابتدا از قاچاق دارو به کشورهای همسایه 
خبــر دادند و مدتی پــس از آن، علت آن را 
تأخیر در ورود یکی از محموله ها دانســتند. 
حال با گذشت بیش از یک سال و نیم، مساله 
کمبود انســولین باز هم یکی از دغدغه های 
جدی بیماران دیابتی اســت و تا جایی رسید 
که در سال گذشته »هشتگ انسولین نیست« 
در فضای مجازی داغ شــد و تعداد زیادی از 
بیماران دیابتی تلاش داشــتند تا از این راه 
مشکلات خود را به گوش مسئولانی برسانند 
که در ابتدا کمبود انسولین را انکار می کردند.
در آن دوران وزارت بهداشت نیز تمام تلاش 
خــود را برای تامین انســولین به کار گرفت 
و نیــاز بیماران تامین شــد، از ســوی دیگر 
افتتاح اولین کارخانه تولید انسولین در ایران 

نــور امیدی را در دل بیماران مبتلا به دیابت 
روشن کرد تا نگرانی کمتری نسبت به کمبود 

این داروی حیاتی داشته باشند.
گلایه بیماران از کمبود انسولین

امــا حالا تنها با گذشــت کمتر از یک ماه از 
شروع سال جدید اخباری درباره برخی کمبود 
و گرانی برخــی اقلام دارویی در رســانه ها 
منتشر شد و امروز نیز برخی از بیماران دیابتی 

از کمبود انسولین قلمی گلایه داشتند.
ایرنا نشان می دهد در  پیگیری های خبرنگار 
ســطح داروخانه های تهران انســولین قلمی 
کمبــود جدی ندارد و تنهــا یک برند خاص 
انسولین قلمی دارای کمبود است که به گفته 
داروخانه داران این کمبود نیز تا چند روز آینده 
رفع خواهد شــد. به گفته یکــی از داروخانه 
داران مرکز شــهر تهران طی روزهای اخیر 
مشــکل خاصی از بابت تامین انسولین وجود 
نداشته است و انسولین مورد نیاز بیماران به 

راحتی در اختیار آنها قرار گرفته است.
نگرانی ها بیماران از کمبود انسولین/ سازمان 
غذا و دارو: برای شش ماه موجودی انسولین 

داریم
داروخانه داران: فقط یک برند خاص 

کمبود دارد
همچنیــن طی تماســی کــه بــا یکی از 
داروخانه های شــرق تهران داشتیم، مسوول 
فنــی داروخانــه اعــلام کرد که مشــکلی 
درخصوص تامین انســولین وجــود ندارد اما 
یک برند خاص انســولین با عنوان »توئجو« 
دارای کمبود اســت که بیماران می توانند از 
نوع دیگر انسولین استفاده کنند. به گفته این 
مسوول فنی در خصوص کمبود انسولین در 
ابتدا باید توجه داشــت کــه منظور از کمبود 
انســولین، کمبود انســولین قلمی است؛ در 
گذشــته بیماران دیابتی از انســولین ویالی 
استفاده می کردند. این انسولین ها با سرنگ به 
بیمار تزریق می شود. با گذشت زمان و آمدن 
انسولین های قلمی به بازار، سرعت استفاده از 
این انسولین ها به علت سهولت مصرف شدت 
گرفت و اکنون نیــز اغلب بیماران دیابتی از 
بنابراین  اســتفاده می کنند  انســولین قلمی 
انســولینی که کمبود آن مطرح شــده است، 

انسولین قلمی است نه ویالی.
طی تماسی که با یکی دیگر از داروخانه داران 
تهــران داشــتیم، وی نیز کمبــود این مدل 
انسولین خاص را تایید کرد و گفت: انسولین 
ویالی به وفور در بازار یافت می شود اما اغلب 
بیماران به دنبال انســولین قلمی هســتند و 
جایگزینی آن به راحتی نیســت زیرا از یک 
ســو بیماران دیابتی برای استفاده از این نوع 
انســولین آموزش ندیده اند و از سوی دیگر، 
بسیاری از دریافت کنندگان انسولین کودکان 
هســتند و تزریق چند باره انسولین ویالی به 
صورت روزانه برای آن ها بســیار دشوار است 
از همین رو اغلب بیماران از انســولین قلمی 

استفاده می کنند.
غذا و دارو: برای شش ماه موجودی 

انسولین داریم
بــرای پیگیری وضعیت موجودی انســولین 
قلمی در بازار با مدیــرکل اداره دارو وزارت 
بهداشــت گفت وگو کردیم،  حمیدرضا اینانلو 
بــازار توضیح  انســولین در  درباره وضعیت 
می دهد: درحــال حاضر داروهــای ژنریک 

کمبودی در کشور ندارند باید این موضوع را 
در نظر داشته باشیم که انسولین با برندهای 
مختلفــی در دنیا تولید می شــوند و درحال 
حاضر انســولین گلارژین که اصلی ترین نوع 
انســولین و پرمصرفترین نوع آن است برای 
حداقل ۶ ماه در انبارهای ما موجود اســت و 

کمبودی ندارد.
وی توضیح داد: انسولین گلارژین با برندهای 
تولید   ... »توئجو«، »لانتوس«، »بازالین« و 
می شوند و ممکن است در یک مقطع زمانی 
یک برند خاص به دلیل وضعیت بازاریابی و 
فروش یا تصمیم واردکننده کمتر وارد شود یا 
محموله دیرتر به دست مصرف کننده برسد 
اما به طور کلی هیــچ کمبودی درخصوص 
انسولین قلمی گلارژین در کشور وجود ندارد.
اینانلو ادامه داد: وظیفه ســازمان غذا و دارو 
تامین داروهای مــورد نیاز بیماران و حمایت 
از تولیدات داخلی اســت و اولویت ما تامین 
داروهای بیماران اســت از همین رو با تامین 
حداقل ۶ ماه انسولین مورد نیاز بیماران، نباید 

نگرانی از کمبود این دارو داشته باشیم.

واکسن نزده ها احتمال پیک جدید را جدی بگیرند

تماس برای صدور کارت طلایی به نام تامین اجتماعی کلاهبرداری است

تجهیزات پزشکی سهمیه ارزی ندارد

اشتغال پایدار و مولد در زندان ها کلید می خورد

آمار مبتلایان و فوتی های کرونایی طی روزهای گذشــته و 
پس از پایان تعطیلات نوروزی بسیار متغیر است و در برخی 
روزها روند کاهشــی داشــته اما کارشناسان و متخصصان 

احتمال پیک جدید شیوع این ویروس را رد نکرده اند.
با توجه به افزایش ســفرهای نوروزی، دیــد و بازدیدها و 
رعایــت نکردن شــیوه نامه های بهداشــتی نگرانی از اوج 
گرفتن ویروس کرونا بالا رفته چرا که شمار شهرهای قرمز 
ثابت مانده و یا حتی به تدریج اضافه می شــود و در برخی 
موارد تعداد افراد بستری در مراکز درمانی هم جهشی شده 

است.
به اســتناد اظهارات متخصصان درمانی در چنین شرایطی 
تزریق دوز ســوم واکســن می تواند جلوی ابتلای افراد به 
ویژه کودکان به این ویروس مرگبار را بگیرد، موضوعی که 
هنوز پس از ماه ها با وجود اطلاع رسانی و تائید مجامع بین 

المللی نتوانسته عده ای را برای دریافت واکسن قانع کند.
هر چند که مســوولان از وضعیت رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در مدارس، تزریق واکســن کرونا و کاهش آمار 
بســتری های کرونایی در نقاط مختلف کشور ابراز رضایت 
کرده اند اما مردم به این مســئله توجه داشته باشند که در 
تجمعات و حضور در مکان های عمومی استفاده از ماسک 

ضروری اســت و واکســن زده ها نیز نباید خود را مبرا از 
درگیری با ویروس کرونا بدانند.

در ادامه به مقایسه وضعیت نقاط مختلف کشور در روزهای 
۲۲ و ۲3 فروردین ماه می پردازیم تا شرایط کرونایی برای 
مخاطبان بهتر تشــریح شــود، ۲۲ فروردین ماه سه هزار و 
1۲5 بیمار جدید شناسایی شد و 3۴ نفر جان خود را از دست 
دادند اما این آمار در روز بیست و سوم اندکی متفاوت بود به 
گونه ای که شمار شناسایی افراد مبتلا به ۲ هزار و 737 نفر 
و تعداد فوتی ها به ۲8 نفر رســید و در این ۲ روز همچنین 
امروز تعداد شهرستان های قرمز 3۴، نارنجی ۶۹، زرد ۲۹1 

و آبی 5۴ ثابت ماند.

هر نوع تماس تلفنی یا مراجعه حضوری افراد یا نمایندگان 
شــرکت هایی تحت عنــوان همکار و یا نماینده ســازمان 
تأمیــن اجتماعی برای تقاضای وجــه در قبال ارائه کارت 
هوشــمند درمان، بیمــه تکمیلی و هر خدمــت بیمه ای و 
درمانی کلاهبرداری اســت.به گزارش صبح امروز به نقل 
از ســازمان تامین اجتماعی، علیرغم هشدارهای مکرر این 
ســازمان و تأکید بر این مهم که هیچگاه تماسی از طرف 
این سازمان جهت دریافت وجه در قبال خدماتی اعم از ارائه 
کارت هوشــمند درمان، کارت طلایی و... با بیمه شدگان 
و بازنشســتگان انجام نمی شــود، شــاهد فریب برخی از 
بازنشستگان و بیمه شدگان توسط کلاهبرداران بوده ایم. در 
حال حاضر، صدور هیچ گونه کارتی )با عنوان کارت سلامت 

و...( در دستور کار سازمان تأمین اجتماعی قرار ندارد.
بیمه شــدگان و بازنشســتگان، توجه داشــته باشند که در 
مواردی کلاهبرداران پس از دسترســی به برخی اطلاعات 
از قبیل نام و نام خانوادگی، کد ملی، نشــانی، شماره تلفن 
و یا شــعبه محل بیمه پردازی اقدام بــه تماس و مراجعه 
می کنند؛ لازم است که عموم مردم به ویژه بیمه شدگان و 

بازنشســتگان به صرف مشاهده برخی اطلاعات و یا ظاهر 
موجه افــراد فریب نخورند و در صــورت مواجه با هر نوع 
درخواست مشــکوک، بلافاصله موضوع را به پلیس اطلاع 

دهند.
بار دیگر از بیمه شــدگان و بازنشســتگان سازمان تأمین 
اجتماعی درخواســت می شــود، توجه داشــته باشــند که 
الکترونیکی شدن نسخه نویسی و حذف دفترچه های تأمین 
اجتماعــی به هیچ عنــوان منجر به دریافــت وجه از بیمه 

شدگان و بازنشستگان به منظور ارائه کارت نخواهد شد.
بیمه شدگان و بازنشستگان این سازمان در صورت مواجهه 
با تماس تلفنی یا مراجعه حضــوری افرادی برای دریافت 
وجــه، موضوع را بــه پلیس و مراجع قضایــی اطلاع داده 
و برای کســب اطلاع بیشتر و دریافت مشــورت با مرکز 
ارتباطات مردمی ســازمان تأمین اجتماعی با شماره تلفن 

1۴۲0 تماس بگیرند.
به گزارش ایرنا، ســامانه 1۴۲0، مرکــز ارتباطات مردمی 
تامین اجتماعی است که به منظور ثبت سوالات، شکایات، 

پیشنهادات و انتقادات مردمی راه انداری شده است.

امــور تجهیــزات و ملزومــات  اداره  کل  سرپرســت 
پزشــکی ســازمان غــذا و دارو بــا بیــان اینکــه در 
ــم  ــهمیه ارزی نخواهی ــکی س ــزات پزش ــوزه تجهی ح
داشــت گفــت: 11 هــزار متخصــص شــاغل در حــوزه 

ــم. ــور داری ــکی کش ــزات پزش تجهی
ــا از وزارت بهداشــت،  بــه گــزارش روز چهارشــنبه ایرن
ــا در  ــت: ام ــاره اظهارداش ــن ب ــی در ای روح الله مزینان
ــزات  مجمــوع حــدود 30 هــزار نفــر متخصــص تجهی
پزشــکی در کشــور تربیــت شــده انــد و ظرفیــت 

ــود دارد. ــور وج ــا در کش ــری آنه بکارگی
 IRC وی اظهــار داشــت: حــدود 3۶0 هــزار قلــم
ــه 1۲0  ــود دارد ک ــور وج ــکی در کش ــزات پزش تجهی
هــزار قلــم، وارداتــی و ۶0 هــزار قلــم IRC نیــز واردات 

ــت. ــی اس ــدات داخل ــرای تولی ب
ــد  ــزار و 700 تولی ــک ه ــزود: در کشــور ی ــی اف مزینان
ــال  ــزار فع ــدود دو ه ــکی و ح ــزات پزش ــده تجهی کنن
ــد.  ــرای واردات ایــن کالاهــا فعالیــت دارن اقتصــادی ب
همچنیــن ســه هــزار شــرکت توزیــع کننــده در 
حــوزه هــای مختلــف از جملــه توزیــع، خدمــات پــس 
از فــروش و کنتــرل کیفــی در عرصــه تجهیــزات 

ــد. ــی کنن ــکی کار م پزش
امــور تجهیــزات و ملزومــات  اداره  کل  سرپرســت 
پزشــکی ســازمان غــذا و دارو تصریــح کــرد: در حــوزه 
ــود  ــی وج ــژه و خاص ــت وی ــکی، ران ــزات پزش تجهی
ــی وجــود دارد و  ــا و تخلفات ــی نظمــی ه ــا ب ــدارد ام ن
ــرل  ــوارد کنت ــن م ــا، ای ــا بازمهندســی فرآینده ــد ب بای

شــود.
مزینانــی خاطرنشــان کــرد: در حــوزه تجهیــزات 
ــم  ــهمیه ارزی نخواهی ــام س ــه ن ــزی ب ــکی، چی پزش
داشــت و سیاســت تعــدادی ارزی داریــم و مــوارد نیــز 

ــد. ــد ش ــرل خواه ــت کنت ــه دق ب

سـازمان زندان هـا و اقدامـات تامینـی و تربیتـی کشـور 
بـا اعـلام ایـن موضـوع کـه اشـتغال پایـدار و مولـد در 
زندان هـا کلیـد می خـورد، از برگـزاری نخسـتین جلسـه 
به منظـور توسـعه  نشسـت های تخصصـی هم اندیشـی 
در  فروردین مـاه   ۲۴ امشـب  از  حداکثـری  اشـتغال 

زندان هـای اسـتان گیـلان خبـر داد.
بـه گـزارش صبـح امـروز بـه نقـل از سـازمان زندان ها 
و اقدامـات تامینـی و تربیتـی کشـور، سـازمان زندان هـا 
به منظور توسـعه اشـتغال حداکثری و تهیه دسـتورالعمل 
آن در زندان هـا، اولیـن جلسـه از سلسـله  نشسـت های 
هم اندیشـی خود را امشـب در اسـتان گیلان و با حضور 
گروه هـای مختلفـی از بخـش خصوصـی، مسـئولان و 

گروه هـای مردمـی و خیـران برگـزار می کنـد.
تحـول  سـند  اجـرای  راسـتای  در  زندان هـا  سـازمان 
قضایـی و تاکیـد بـر برون رفـت از چالش هـای موجود و 
نیـز تدویـن راهکارهـای لازم بـرای کمک بـه زندانیان 
و خانـواده آنهـا طـرح »بامـداد« را بـه اجـرا می گـذارد، 
ایـن طـرح با محوریت تحـول در زمینه اشـتغال و حرفه  
آمـوزی زندانیـان و خانـواده آنـان شـکل گرفته اسـت.

غلامعلـی محمدی، رییس سـازمان زندان هـا و اقدامات 
تامینـی و تربیتی کشـور و معاونان این نهـاد و همچنین 
جمعـی از مسـئولان اسـتان بـه همـراه نمایندگانـی از 
گروه هـای مردمـی، خیـران و فعـالان بخـش خصوصی 
اقتصـاد در ایـن جلسـه حضـور خواهنـد داشـت و بـه 

کنـکاش و بررسـی موضوعـات مرتبـط می پردازنـد.
تحـول  سـند  اجـرای  منظـور  بـه  زندان هـا  سـازمان 
انتخـاب  بـا  موجـود،  چالش هـای  رفـع  و  قضایـی 
پایلـوت، قـرار  بـه عنـوان  زندان هـای اسـتان گیـلان 
اسـت تمامی راهکارهـای لازم را بـرای ارتقای وضعیت 

زندان هـا بـکار گیـرد. برایـن اسـاس مهمتریـن محـور 
در بحـث تحـول زندان هـا »اشـتغال  مولـد و پایـدار« 
خانـواده  و  زندانیـان  آمـوزی«  »حرفـه  همچنیـن  و 
آنـان اسـت کـه بعنـوان طـرح »بامـداد« )برنامه ریزی، 
اشـتغال، مددجویـان و دادگسـتری( مطـرح شـده تـا از 
کنـد. اسـتفاده  اسـتان  در  موجـود  تمـام ظرفیت هـای 

جامعـه ایـن طرح نیز شـامل زنـدان  های بسـته و آزاد و 
همچنیـن زندانیـان آزادشـده و خانواده هـای آنان خواهد 
بـود. قرار اسـت بـا این طـرح مددجویان مراکـز نه فقط 
در دوران حبـس بلکـه بـا حرفه آمـوزی بتواننـد پـس از 
دوران خـروج نیـز زمینه اشـتغال مسـتمر خـود را تأمین 

یند. نما
تدویـن  و  پیگیـری  جلسـات  اولیـن  راسـتا  ایـن  در 
دسـتورالعمل طـرح »بامداد« با حضور مسـئولان مرتبط 
امشـب در اسـتان گیـلان برگـزار مـی شـود و حاضران 
اعضـای شـورای ملـی طـرح اشـتغال سـازمان زندان ها 
دسـتگاه های  و  ادارات  سـایر  و  می دهنـد  تشـکیل  را 
بامـداد  طـرح  کمیتـه  اعضـای  نیـز  اسـتانی  ذی ربـط 

خواهنـد بـود.
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اضافه شدن 20  سالن به چرخه اکران 
سینمای کشور 

همزمان با هفته هنرانقلاب اســلامی ۲0 
ســالن از 8۶ سالن ســینمای تازه تاسیس 
و بازسازی شــده، به چرخه اکران سینمای 

ایران اضافه خواهند شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایسنا، این ۲0 ســالن سینما در 18 شهر 
قرار دارند که در فاز دوم طرح توسعه مورد 

بازسازی و احداث قرار گرفته اند.
بهمن  تهران،  توسعه ســینماهای شــاهد 

ســبزوار، مهر همدان، هجرت گنبد،مهرکوهسنگی مشــهد، ۲۹ بهمن تبریز، کیهان آبادان، 
آزادی ارومیه، فلسطین بروجرد، مهرمادر دزفول، بهمن آزادشهر، مهرهماگ بجنورد، بیستون 
کرمانشاه، قدس تبریز، همافران نوشهر، آزادی آبادان، نایسر سنندج و گلدشت اصفهان و… 
از جمله پروژه های فاز دوم طرح توســعه ســینماهای حوزه هنری هســتند که در هفته هنر 

انقلاب اسلامی، تنها ۲0 سالن از مجموع 8۶ سالن فعالیت خود را آغاز خواهند کرد.
در ادامه نیز بخشــی از این ســالن ها تا عید فطر 1۴01 و بخشی دیگر تا پایان سال رونمایی 

خواهند شد.
همزمان با پایان فاز دوم طرح توســعه، موسســه »بهمن سبز« فرآیند ساخت سینماهای فاز 
ســوم  این طرح را در سراسر کشور آغاز کرده است و هم اکنون احداث 1۲5 سالن سینمایی 

دیگر را در دست ساخت دارد.
در فاز نخســت طرح توسعه ســالن های سینمایی  ۶5 سالن توســط موسسه بهمن سبز در 
شهرهایی چون سقز، ارومیه،شاهرود، کاشان، اصفهان، آبادان، مشهد و ... احداث و بازسازی 

و  به چرخه اکران سینماهای کشور افزوده شدند.

  »بهارانه« کتاب در راه است
معــاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی با اعلام برگــزاری بهارانه کتاب 
1۴01 بعد از برگزاری نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران، هدف از برگزاری این طرح را 
استفاده کتاب فروشان از یارانه، تخفیف ها و 

تبلیغ ها بیان کرد.
به گزارش روزنــاه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، طرح های فصلی برنامه ای است که 
از طرف موسسه خانه کتاب و ادبیات ایران 

بــرای افزایش فروش کتاب فروشــان و یادآوری مردم به خرید از این فروشــگاه ها طراحی 
شده اســت. هجدهمین دوره این طرح، در پاییز 1۴00 برگزار شد، اما طرح زمستانه 1۴00 به 
دلیل برگزاری دومین دوره نمایشگاه مجازی کتاب در بهمن این سال امکان اجرا پیدا نکرد.
با اینکه معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 17 اسفند در گفت وگو با رسانه 
ها از برگزاری قطعی طرح بهارانه کتاب خبر داده  و گفته بود: »با توجه برگزاری سی وسومین 
دوره نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران، درحال بررســی هســتیم تا بهتریــن زمان از نظر 
موجودی ناشــران و استقبال مردم از خرید کتاب، برای این دوره از طرح تعیین شود.« اعلام 
برگزاری هم زمان نمایشــگاه مجازی و حضوری کتاب در اردیبهشــت 1۴01 موجب نگرانی 

کتاب فروشان از برگزار نشدن طرح بهارانه در سال 1۴01 شد.

  تقدیر از عکاس ایرانی 
در جشنواره سنگاپور

عکاســان ایرانی با آثار خود در دو جشنواره 
عکــس لیون ســنگاپور و حیــات وحش 

لوگزامبورگ حضور یافتند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از روابط عمومی فیاپ در ایران، در جشنواره 
لیون که در سنگاپور برگزار شد، عکس »در 
جستجوی نور« از آرلن کشیشیان موفق به 

دریافت تقدیر PSS شد.
در این جشــنواره که زیر نظر فدراســیون 

بیــن المللی هنر عکاســی )فیاپ( و انجمن عکاســی آمریکا )PSA( برگزار شــد، آثاری از 
عکاســان عضو کلوپ عکس فوکوس )نمایندگی فیاپ در ایران( شــامل سیدرضا جوادی، 
آرلن کشیشیان، مهدی زابل عباسی، میتراسادات امینی، علی سامعی، میرعلی پرندک و نادر 

شریفی پذیرفته شدند.
همچنین در جشــنواره حیات وحــش لوگزامبورگ که زیر نظر فدراســیون بین المللی هنر 
عکاسی )فیاپ( برگزار شــد، آثاری از عکاسان عضو کلوپ عکس فوکوس )نمایندگی فیاپ 
در ایران( شامل ســیدرضا جوادی، حمید احمدی بصیر، علی ثقفی، میرعلی پرندک و اویس 

غفاری پذیرفته شدند.
فدراســیون بین المللی هنر عکاســی )فیاپ( که به عنوان تنها مؤسســه بین المللی در زمینه 
عکاســی از طرف یونسکو به رسمیت شناخته شده است، در سال 1۹۴۶ پایه گذاری شد و از 
آن سال تاکنون واســطه ای برای برقراری ارتباط بین مؤسسات ملی عکاسی در کشورهای 
مختلف جهان بوده اســت. این فدراســیون به عنوان عضو اجرایی با مؤسسات ملی عکاسی 
در سراســر جهان همکاری نزدیک دارد که تعداد آنها به بیش از ۹0 مؤسسه ملی در 5 قاره 
می رســد. فیاپ در هر کشــور تنها یک دفتر دارد که نماینده رسمی فیاپ در ایران »کلوپ 

عکس فوکوس« است.

  خانه فروغ مرمت می شود
مدیرعامل شرکت توسعه فضاهای فرهنگی 
شهرداری تهران از مرمت خانه موزه فروغ 

و وثوق الدوله خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایســنا، محمد مویدی در تشریح برنامه 
های آتی شرکت توسعه فضاهای فرهنگی 
شــهرداری تهران با بیان اینکــه یکی از 
سیاســت های کلی شرکت حفاظت از خانه 
های تاریخی و مشــاهیر در راستای حفظ 

آثار معنوی و بومی تهران است، گفت: بر همین اساس در سال جاری مرمت خانه موزه فروغ 
فرخزاد و باغ وثوق الدوله در دستور کار ما قرار دارد و طی هماهنگی با شهرداری مناطق 11و 

1۴ براساس اولویت ها مرمت خانه موزه فروغ و وثوق الدوله و استاد معین  آغاز می شود. 
وی با اشــاره به استقبال چشــمگیر مردم از خانه موزه ها، تصریح کرد: به دلیل شرایط 
کرونایی حدود دو سال بازدید از خانه موزه ها متوقف شده بود، اما حالا در نوروز شاهد 
حضور چشــمگیر مردم بودیم به گونه ای که از ۴ تا 11 فروردین ماه بیش از سه هزار 
نفر از خانه موزه های ســمین و جلال و اخوان ثالث بازدید کردند که رکورد خوبی در 

بازدید ثبت شد.
مویدی با بیان اینکه همچنین براســاس برنامه ریزی ها، در ســال جاری ساخت پردیس های 
فرهنگی-تفریحی و گردشگری با محوریت خانواده در تهران، به خصوص در جنوب پایتخت 
ساخته خواهد شد، افزود: در این پردیس ها مسئله اصلی ایجاد محیطی برای گذراندن اوقات 
فراغت و تفریح اســت و  سعی شده در طراحی این پردیس ها به نیازهای خانواده توجه شود 

پس در این پردیس ها سینما، شهربازی و.... ایجاد خواهد شد. 
مویــدی تاکید کرد: صحبت های اولیه با شــهرداران مناطق برای مکان یابی ســاخت این 
پردیس ها آغاز شده  و در حال یافتن زمین مناسب ساخت پردیس در مناطق هدف هستیم. 

خبر

گلایه هادی حجازی فر از دخالت های مدیریتی
هادی حجازی فر می گوید، تغییرات مدیریتی 
و دخالت ها در تئاتر دفاع مقدس سبب شد که 

او عطای این هنر را به لقایش ببخشد.
به گزارش روزنامــه »صبح امزوز« و به نقل 
از ایســنا، کارگردان فیلم »موقعیت مهدی« 
گفت: تئاتر دفاع مقدس دهه 70 با تئاتر امروز 
ما متفاوت است زیرا آن زمان کارها سفارشی 
نبودنــد و هنرمندان با تکیه بــر اعتقادات و 
باورهایشان کار می کردند. آثار این هنرمندان 
تماشــاگر داشت و به دفعات دیده می شد که 
از دل یــک گروه تئاتــر نیروهایی برآمده اند 
که خودشــان توانســتند آثار جدیدی تولید 
کنند اما از ســال 1383 به بعد با تغییرهای 
مدیریتــی اتفاق افتــاده در رأس تئاتر دفاع 
مقدس، تصمیم بر آن شــد که این عرصه با 
مشــوق های مختلف مالی و ... گسترده شود. 
در آن زمان وضعیت تئاتر به گونه ای شد که 
افــرادی چون من عطای هنــر مذکور را به 

لقایش بخشیدیم.
او افزود: الان برگزارکنندگان جشــنواره تئاتر 

دفــاع مقدس باید به ســراغ آثاری بروند که 
از نظر مــن فاقد ارزش هــای اولیه یک اثر 
نمایشی هســتند. فکر می کنم اگر مدیریت 
و سیاســتگذاری در عرصه تئاتر دفاع مقدس 
دخالت نمی کــرد، اتفاق هــای بهتری برای 
این عرصه هنــری و فعالانش می افتاد. من 
نمی دانم امروز سیاستگذاری می تواند عرصه 
رو به زوال تئاتر دفاع مقدس کشــورمان را 
زنده کنــد یا نه؟حجازی فر گفت: ســینمای 
جنگ تفــاوت چندانی با تئاتــر جنگ ندارد. 
انســانی،  بحث ســر مفاهیــم، موضوعات 
چیزهای قابل تکثیر و سرمایه و وحدت ملی 
اســت. ما ســرمایه بزرگی داریم که با تکیه 
بر آن می توانیم فضای دو قطبی در کشــور 
را بشــکنیم و مردم را حول یک محور جمع 
کنیــم، اما نشــان دادن آن در قالب یک اثر 
هنر نمایشی باید از فیلترهای مختلفی بگذرد.

او بــا بیان اینکــه »طبعا مدیوم ســینما در 
بازنمایی سرمایه های بزرگ و ملی ما موفق تر 
است« دلیل تاخیر در ساخت پرتره نمایشی از 

شهدا را چنین تشریح کرد: هر دوره اقتضائات 
خودش را دارد. ما در زمان جنگ نیاز داشتیم 
کــه روحیه جامعــه بالا باشــد و جبهه ها پر 
شوند. پس از جنگ رویکردها تغییر کردند و 
افرادی چون ملاقلی پور، حاتمی کیا و درویش 
ســینمای دفاع مقدس را پیــش بردند. الان 
من به جنگ به چشــم یک موقعیت انسانی 
نگاه می کنم و به نظرم آن فضایی اســت که 
انســانی درگیرش هستند و  همه حس های 
اگر باورهای ما نیز به آن افزوده شــود، خیلی 

تاثیرگذتر خواهد بود.
حجازی فــر گفت: مــن در دو ســال و نیم 
گذشته متوجه شــده ام اگر همه سازمان های 
تصمیم گیرنــده در یــک جا جمع نشــوند و 
فیلتر واحدی شــکل ندهند شرایط سینما و 
تئاتر دفاع مقــدس تغییری نخواهد کرد. من 
هم اکنون ترجیــح می دهم کارهای کوچکی 
کنم تا لازم نباشــد برای آثــارم نظر افرادی 
را که شــاید جواب سلام شــان را هم به زور 

بدهم، جلب کنم.

هفت شهر عشق را عطّار گشت؛

ما هنوز اندر خم یک کوچه ایم
برای آنان که عاشقان دل 
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دل  اهل  کعبه  آگاهند، 
اســت.  نیشــابور  در 
آرامگاه عارف  و شاعر 
ششــم  قرن  نامــدار 
فرید  شیخ  یعنی  هجری 
کدکنی  عطــار  الدیــن 
همانکــه  نیشــابوری. 
سرمشق عرفای نامی بعد 
از خود همچون مولوی و 
جامی قرار گرفت و آن دو 
نیز به مدح و ثنای این مرشد بزرگ پرداختند، 
چنانکه مولوی گفته اســت: عطار روح بود و 
ســنایی دو چشم او / ما از پی سنایی و عطار 

آمدیم.
همچنین چندی قبــل در خصوص اهمیت 
عطار در حوزه بین الملل دبیرکل کمیسیون 
نام  ملی یونســکو گفت: عطار نیشــابوری 
شناخته شده ای است که ثبت نام در فهرست 
مشاهیر یونسکو برکمالات او نیفزود بلکه بر 

جلال و جبروت یونسکو افزوده است.
حجــت الله ایوبی ادامــه داد: مجمع مرغان 
عطــار و منطق الطیر او جهانی اســت و در 
دنیا بزرگانی مثل زان کلوکلییر که دارای دو 
اسکار است یکی از افتخارات زندگی اش را 

آشنایی با منطق الطیر عطار می داند.
عطار شاعر، چطور عارف شد؟

به گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« ۲5 
فروردین ماه، روز ملی بزرگداشت  عطار یکی 
از شاعران بزرگ متصوفه و از مردان نام آور 
تاریخ ادبیات ایران اســت که سخنی  ساده 
و گیرا داشــت. او برای بیان مقاصد عرفانی 
خود بهترین راه یعنی آوردن کلام ساده و بی 
پیرایه و خالــی از هرگونه آرایش را انتخاب 
کــرد. در این میان مهم ترین رکن در زندگی 
عرفــا، مکتوم ماندن بخش زیادی از حوادث 
زندگی معنوی آنان اســت که کار شــرح و 
تفسیر شخصیت و حیاتشــان را بر آیندگان 

آنان دشوار می سازد.
امــا اینکه عطار شــاعر، چطور عارف شــد 
داستانی دارد. داستانی از این قرار که روزی 
او در دکان عطاری خود مشــغول به معامله 
بود که درویشــی به آنجا رســید و از او در 
خواست کمک می کند، ولی عطار به درویش 
چیزی نمی دهد و درویش به او می گوید:  ای 
خواجه تو چگونــه می خواهی از دنیا بروی؟ 
عطار گفت: همانگونه که تو از دنیا می روی. 
درویش گفت: تو مانند من می توانی بمیری؟ 
عطار گفت: بله، درویش کاسه چوبی خود را 

زیر سر نهاد و با گفتن کلمه الله از دنیا برفت. 
عطار، چون این را دید شــدیداً متغیر شد و از 
دکان خارج شــد و راه زندگــی خود را برای 

همیشه تغییر داد.
عطار را باید از نو شناخت 

شاید برای دانستن زندگی و آثار و شخصیت 
و جایــگاه عطار بهترین فــردی که رفرنس 
مناســبی بــرای رجــوع باشــد، محمدرضا 
شــفیعی کدکنی، ادیب و پژوهشگر و شاعر 
برجسته کشــور باشد. چراکه شفیعي کدکني 
از شاخص ترین افرادي است که به تصحیح 
و پژوهش درباره ي آثار عطار پرداخته است. 
وی در بخش هایــی از مقدمه کتاب »تذکرة  
الاولیــاء«، اثر عطار نیشــابوری بــا مقدمه، 
تصحیح و تعلیقات محمدرضا شفیعی کدکنی 
درباره زادگاه و زندگی عطار  نوشت: »زادگاه 
عطار و مزار پدرش شــیخ ابراهیم در کدکن 
قرار دارد که کدکن مرکز جلگه رخ است. ما 
نمی دانیم عطار، در فاصله کدکن تا نیشــابور 
مرکزی، که شــهر اصلی بوده است، در چه 
وضعیتی از اقامت و ســفر بوده است. کی از 
جلگه رخ و رَبعْ شامات به شهر مرکزی رفته 
است و یا چگونه میان این دو نقطه در رفت و 
آمد بوده است. وقتی عطار  در »منطق الطیر« 
از »دو مــا« ســخن می گویــد بی گمــان 
مقصودش کدکن است و وقتی از »نیشابور« 
سخن می گوید یا »شــهر« منظورش همان 

شهر مرکزی نیشابور است.«
همچنین این ادیب برجســته در پژوهشــي 
درباره ي عطار نیشابوري این گونه مي نویسد: 
»عطــار و منظومــه فرهنگــي پیرامون او، 
از زندگــي تاریخي تــا افســانه ها و از آثار 
مســلم او تا مجموعه وســیعي از مجعولات 
و منحولات دوره هاي بعد، که منســوب به 
اوست، بي شباهت به یک مذهب یا یک آیین 
نیســت. در کنار هر مذهبي مشتي افسانه و 
اســاطیر و مجموعه متناقضي از آرا مي توان 
دید که با همه تضادي که در اصل، با مبادي 
مرکزي آن آیین دارند، از جهاتي سبب حفظ 
و حراســت از آن مذهب اند و در لحظه هایي 
همان حواشــي و افزوده هــا، از نابودي آن 
اصول و مبادي مرکزي جلوگیري مي کنند. یا 
بهتر بگوییم: بقاي هر مذهبي را تناقض هاي 

دروني آن تضمین مي کند.«
کدکنی در خصوص آثــار عطار نیز مطرح 
کرده اســت: »عطار را باید از نو شــناخت، 
عطار راستین و عطار تاریخي را از عطارهاي 
مجعول در طــول قرون و اعصار جدا کرد، 
آثار برساخته درویشان مهمل سراي مبتذل 

و بي مایــه را از قلمرو آثــار او به دور کرد 
و کار را از آثــار مســلم و قطعي الصدور او 
آغاز کــرد؛ عطار در مقدمه اي که خود و به 
احتمال قوي در اواخر عمر به نثر نوشــته 
است و در آن جا به نام و نشان مجموعه آثار 
خویش پرداخته اســت، تصریح مي کند که 
وي داراي این آثار است: »الاهي نامه« )= 
»اسرارنامه«،  »مصیبت نامه«،  خسرونامه(، 
»منطق الطیر« )= مقامات طیور(، »دیوان« 
»مختارنامــه«  و  قصایــد(  و  )غزلیــات 
البته خــود تصریح  )مجموعــه رباعیات(. 
مي کند کــه دو اثر منظوم خویش را به نام 
»جواهرنامه« و »شرح القلب« از میان برده 
و نابود کرده است. بنابراین، هر گونه اثري 
که بدین نام ها پیدا شــود، ربطي به عطار 
ندارد و مجعول و منحول اســت. عطار از 
این شش مجموعه شعري به نام دو مثلث 
یــاد مي کند و گویا جدا از تذکره یک مثلث 
نثر نیز مي خواسته است ترتیب دهد، شامل 
زندگي نامه پیامبران و صحابه و اهل بیت، 
که گویا تألیف نشــده یا اگر تألیف شــده، 
اثري از آن ها باقي نمانده اســت و در هیچ 
فهرست و کتابي هم اشارتي بدان ها نرفته 
اســت. او علاوه بر داشــتن یک منظومه 
ذهني خــاص، داراي یک نظام زباني ویژه 
نیز هست؛ زباني که به لحاظ ساختارآوایي 
کلمات بیش و کم از زبان استانداردشــده 
سبک خراساني ـ که عینا با تغییراتي اساس 
سبک سعدي و حافظ و دیگران را تشکیل 

مي دهد ـ متمایز است.«
عشق بن مایه اصلی سیر و سلوک عطار 

است
یک عطار شــناس و کارشــناس ادبیات در 
بیــان جایگاه عطــار و معرفی آثــارش نیز 
معتقد اســت: عطار یک شاعر عارف و یک 
عارف شاعر است که مورد تایید استاد جلال 
الدین محمد مولوی بلخی و بسیاری از عرفا 
است، یک خصوصیت برجسته عطار بلندای 
همت اوست که باعث شده سربه درگاه هیچ 

پادشاهی فرود نیاورد.
پروفسور اشرف زاده با بیان اینکه »آثار عطار 
برسه اصل عشــق، زیبایی وعرفان بنا شده 
اســت« افزود: عشــق بن مایه اصلی سیر و 
بیان وادی هــای هفتگانه عطار  ســلوک و 
اســت که دومین وادی وادی عشق است او 
عشــق را تنها مخصوص انســان می داند و 
برای فرشتگان نیز لحاظ می کند که اگر این 
چنین نبود هیچ گاه ذکر نمی گفتند و ســجود 
نمی کردند پس آن ها هم عاشقانه حول درگاه 

الهی می چرخند و تسبیح می گویند، اما چیزی 
که انســان دارد و فرشتگان ندارند درد است. 
درد همان شود و شــوق است که به عاشق 
می دهد و به آن حرکت می دهد تا برســد به 

جایی که مقصد و مقصود است.
این کارشناس ادبی ادامه داد: از دیدگاه عطار 
انسان ســایه خداست و انســان در نزد خدا 
آنقدر اهمیت دارد که جمال الهی در انســان 

منعکس می شود.
دیوانه عطار بر احوال خود آگاه است

یک مدرس دانشگاه در رشته زبان و ادبیات 
فارســی نیز گفت: عطار همچون بسیاری از 
عارفان دیگر برای بیان اندیشــه های بلند و 
دشــوارش از ابزار ســمبل و داستان استفاده 
کرده اســت. چراکه مردم عادی قدرت درک 
و فهم این سخنان را نداشته و لاجرم عارف 
را به انواع تهمت های نــاروا متهم می کنند. 
از ســوی دیگر دیوانگانی که او در اشعارش 
از آنهــا ســخن می گوید، و به نوعی شــرح 
حال خود وی هســتند، افرادی هســتند که 
از همه ابعاد مادی زندگی دســت شسته اند، 
بت هــای ذهنی و پیــش فرض های خطای 
خود را در برخورد با عالم هســتی شکسته اند 
و با ماهیت حقیقی زندگی مواجه شــده اند. با 
یاد مرگ مانوس بوده و از آن نمی هراســند 
و یاد و عشــق به خداونــد اصلی ترین رکن 
وجودشان اســت. یاد جانان و آرزوي وصال 
او، که جانشان را ملتهب ساخته است و آنان 
را به عزلت کشانده و از جامعه بیرون افکنده 
است، تنها چیزي است که بر ذهن و زبانشان 

جاری است.
علــی مهرآفرین در خصــوص اینکه جایگاه 
عقل و خردمنــدی در این دیوانگی و جنون 
کجاســت افزود: این دیوانگی با آنچه که با 
ذهن عامه مردم در تعریف دیوانگی آشناست 
کاملا متفاوت اســت. انسانی که عطار از آن 
سخن می گوید از وحدت فکری بسیار شگفت 
انگیزی برخوردار است و همچون بسیاری از 
ما انســانهای عادی، از آشفتگی و پراکندگی 
فکر رنج نمی برد. دنیا و هرچه در آن اســت 
جلوه خداوند برای اوست و بنابراین او به عالم 
هستی نیز عشق می ورزد. از رنج موجودات به 
رنج می افتد. هر چند در عزلت به سر می برد و 
به راهی که سایر مردم می روند نمی رود، اما 
مردم در اندیشه اش از جایگاه مهمی برخوردار 
هســتند. » دیوانه ای » که عطار از آن سخن 
می گویــد کاملًا بر احــوال و افکار خود آگاه 
است، ولي چون مردم او را دیوانه مي پندارند 
قادر اســت در پناه آن دیوانگي اندیشه هاي 

عمیق و ژرف را ارائه نماید، دیوانه عطار قادر 
اســت در پناه این دیوانگي خرده ها بر نظام 
آفرینش بگیرد، از زاهدان ریاکار و پادشاهان 
فرعون صفت انتقاد نماید؛ چرا که دیوانگي، 
او را در مقابل خطراتی که متوجه یک انسان 

به ظاهر عاقل است حفظ نموده است. 
بیان نمادین و رمزگونه عطار براي طرح 

مباحث فلسفي و عرفاني 
همچنین یک عضو هیأت علمي دانشــکده 
ادبیات دانشــگاه فردوسي نیز گفته بود: پس 
از شعر ســنایي، دومین شعر برجسته عرفان 
فارســي، شــعر عطار اســت و عطار از بیان 
نمادین و رمزگونه براي طرح مباحث فلسفي 
و عرفاني بهره گرفت است و در پیش برد شعر 
عرفاني سهم عظیمي دارد. این استاد ادبیات 
فارسي مولوي را پس از عطار در عرصه شعر 
عرفاني تأثیرگذار دانســت و گفت: این ســه 
شاعر توانمند یعني ســنایي، عطار و مولوي 
یکدیگر را تکمیل مي کنند و مولانا نیز بیان 
داشته است که در عرصه شعر و عرفان وام دار 
سنایي و عطار اســت. او در عروض شعرش 
تابع قوانین عصر خود نبوده و هنجارشــکني 

در شعرش مشاهده مي شود. 
دکتر محمد تقوی در ادامه مطرح کرد: عطار 
بسیاري از کلماتي را که در لهجه نیشابوري 
تلفظ مي شــده است، وارد شــعرش کرده و 
همچنین چــون به حرفه عطاري اشــتغال 
داشته است. برخي از اصطلاحات این حرفه 
در شعرش دیده مي شود و این گونه است که 

سبک شعري عطار متمایز مي شود.
 این نویسنده و پژوهشگر، منطق الطیر عطار 
را از برجســته ترین آثار عرفاني دانســت و 
گفت: منطق الطیر به لحاظ پختگي اندیشــه 
و گوناگوني افکار بســیار حائز اهمیت است. 
منطق الطیر گزارشي است از سفر پرندگان به 
سوي ســیمرغ و دشواري ها و مشکلاتي که 
براي آن ها پیش مي آیــد و برخي از آنان از 
ادامه راه انصراف مي دهند و ســرانجام سي 
مرغ به مقصد مي رسند و این منظومه بهترین 
اثري است که سیر و سلوک عارفانه را نشان 

مي دهد.
این اســتاد ادبیات در توضیــح منطق الطیر 
عطار خاطرنشــان کرد: این کتاب شــگرف 
نشان دهنده تخیل شگفت انگیز عطار است و 
متني اســت که چگونگي سیر و سلوک یک 
عارف را به طــور کامل بیان مي کند و کم تر 
اثري اســت در ادبیات فارسي که این چنین 
ســاختار کاملــي دارد و این اثــر از ظرایف 

آموزش هاي عرفاني برخوردار است.
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 رفع تصرف ٧0 هکتار از اراضی بستر 
مسیل ها و رودخانه ها در محدوده مشهد 

مدیر امور منابع آب مشهد گفت: در راستای صیانت و حفاظت از منابع آبی و حفظ حقوق بیت المال 
و به منظور جلوگیری از تعدی اشخاص به اراضی دولتی در سال 1۴00 حدود 70 هکتار از اراضی 

بستر مسیل ها و رودخانه  ها بازگشایی و رفع تصرف شد.
 محمد برزویی در گفت وگو با ایســنا با اعلام ایــن خبر اظهار کرد: با تلاش بی وقفه همکاران 
گروه حفاظت و مهندســی رودخانه های این امور و گروه های گشت و بازرسی، در  سال گذشته 
بــه  138 پرونده مربوط به تخلفات مرتبط با تجاوز، تصرف اراضی حریم و بســتر رودخانه های 
محدوده تحت پوشش امور منابع آب مشهد یعنی شهرستان های مشهد، چناران، گلبهار، فریمان 

و طرقبه شاندیز رسیدگی شد.
وی افزود: پس از طی شــدن مراحل قانونی و با اخذ دســتور قضایی از دادستانی ها و همکاری 
نیروی انتظامی توسط این امور 138 پرونده مورد اقدام قرار گرفته که این اقدامات باعث آزادسازی 
و رفع تصرف حدود  70 هکتار از اراضی حریم و بســتر رودخانه ها  و مسیل ها در مدت مذکور 

شده است.

  بنیاد برکت بیش از 14 میلیارد تومان 
وام اشتغال در بجنورد پرداخت کرد

مدیرکل ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( در 
خراسان شمالی گفت: بنیاد برکت از ابتدای 
پارســال تاکنون در این استان 1۴ میلیارد و 
500 میلیارد تومان تســهیلات برای 3۲۲ 
طرح اشــتغالزایی در شهرســتان بجنورد 

پرداخت کرده است.
علی شــاهینی روز چهارشنبه در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا اظهار داشــت: بنیاد برکت 
وابسته به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 

)ره( از سال گذشته در این استان اقدام به پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به جامعه هدف کرده و 
تاکنون قدم های مثبتی برداشته است.

وی افزود: در این زمینه تســهیلات پرداختی تاکنون در شهرستان بجنورد 3۲۲ طرح اشتغالزا در 
حوزه های مختلف کشــاورزی، باغداری، دامداری، گلخانه، پرورش طیور و زنبور عسل، گیاهان 

دارویی و همچنین مشاغل خانگی، فنی و خدماتی اجرا شده است.
مدیرکل ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( در خراسان شمالی اضافه کرد: در برخی موارد طرح  های 
بنیاد در شــهرهای محروم و حاشیه شهرها با محوریت کارگاه محور و بنگاه اقتصادی زود بازده 
نیز اجرا می  شود و این تسهیلات با سود چهار درصد پرداخت شده و بازپرداخت تسهیلات ۴8 تا 

۶0 ماهه با احتساب دوره تنفس است.
وی ادامه داد: رویکرد اصلی بنیاد برکت، اشتغالزایی و توانمندسازی اقتصادی در مناطق محروم 
و روستایی است و فعالیت های حمایتی خود را در مناطق محروم راز و جرگلان، مانه و سملقان، 

گرمه و جاجرم خراسان شمالی انجام می دهد.
بنیاد برکت براســاس رهنمودهای رهبر معظم انقلاب و با حمایت ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( تاســیس شــده و در زمینه های آموزشی، بهداشتی، برق رســانی، آبرسانی، مخابراتی، 

فرهنگی، آبخیزداری و دامپروری فعالیت می کند.
استان خراسان شمالی از استان های شمالشرق کشور محسوب می شود که 8۶3 هزار نفر جمعیت 

دارد و در ۲۴ شهر و حدود یک هزار روستا سکونت دارند.

  دو هزار هکتار زمین به توسعه 
روستاهای خراسان شمالی اختصاص یافت

معاون عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان شمالی گفت: تاکنون ۲ هزار هکتار 
زمین با همکاری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان به سمت توسعه روستاها اختصاص 

یافته  و در محدوده طرح هادی قرار گرفته است.
علی اکبر صابری روز چهارشنبه به خبرنگار ایرنا اظهار داشت: با توجه به نیاز روستاها به تامین 
زمین برای ساخت مسکن، با همکاری منابع طبیعی و آبخیزداری استان زمین ها به طرح هادی 

روستاهای استان ملحق شده است.
معاون عمران روســتایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان شمالی افزود: این زمین ها برای 
ســاخت و ساز در 300 روستاهای استان تامین شده است و خوشبختانه مشکلی در زمینه تامین 
زمین برای سمت توسعه روستا و الحاق به طرح هادی وجود ندارد البته این مشکل در برخی از 

روستاهای حریم شهر هنوز وجود دارد.
وی افزود: در برخی روســتاها، زمین متصل در سمت توسعه در محدوده طرح هادی قرار گرفت 
و برخی روســتاها که کشــتزارها و باغ ها آن را محصور کرده و زمین برای سمت توسعه وجود 
ندارد، زمین به صورت منفصل و در نزدیک ترین مکان به روستا تامین شده تا نیاز به زمین برای 

ساخت و ساز پاسخ داده شود.
صابری با بیان اینکه تقاضای مردم روستاها برای تامین زمین مورد نیاز ساخت مسکن بدون پاسخ 
نمانده است گفت: بعضا زمین به صورت منفصل در مجاورت روستاها تامین و شهرک ایجاد شده 
است که نیاز است دستگاه های خدمات رسان زیرساخت های لازم را در این شهرک ها تامین 
کنند.معاون عمران روستایی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان شمالی خاطرنشان کرد: زمین 
هایی که از طرف منابع طبیعی و آبخیزداری در محدوده طرح هادی روســتاها قرار می گیرد، با 
قیمت مناسب به روستاییان واگذار می شود و این بنیاد بدون صرف اعتبار عمرانی و از محل این 

منابع، برای زیرسازی و خیابان کشی این مناطق اقدام می کند. 
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سخنگوی هیات منصفه جرایم سیاسی و مطبوعاتی استان خراسان رضوی گفت: متهم 
پرونده مطبوعاتی شکایت شهردار سابق نیشابور برای دومین بار در دادگاه حاضر نشد و 
وقت جلسه دادگاه مطبوعات استان در این خصوص تجدید و به زمان دیگری موکول 

شد.
عباس شیخ الاســلامی روز چهارشنبه در حاشــیه برگزاری این دادگاه در گفت و گو با 
خبرنگاران افزود: شعبه ۲ دادگاه کیفری یک استان خراسان رضوی جهت رسیدگی به 
یک پرونده مطبوعاتی با موضوع شــکایت شهردار اسبق نیشابور از یکی از نشریات به 
اتهام اشــاعه اکاذیب با قصد تشویش اذهان عمومی، با حضور هیات قضایی و اعضای 

هیات منصفه جرایم سیاسی و مطبوعاتی خراسان رضوی تشکیل جلسه داد.
وی خاطر نشان کرد: به دلیل عدم حضور متهم پرونده، اعضای هیات منصفه پس از شور و بررسی به اتفاق آراء به تجدید زمان 

رسیدگی و موکول شدن جلسه رسیدگی به تاریخ دیگری رای دادند.
شیخ الاسلامی اضافه کرد: اولین جلسه رسیدگی به این پرونده سال گذشته برگزار شد که طبق نظر اعضای هیات منصفه به علت 

عدم حضور متهم پرونده، تجدید و به امروز ۲۴ فروردین موکول شد که متهم در جلسه دوم نیز حضور نیافت.

مدیرکل زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی خراســان رضوی گفت: پارسال با گذشت 
شــاکیان پرونده ها، زمینه آزادی هزار و 180 تن از افراد محبوس در زندانهای اســتان 
فراهم شد.ســعید سرباز جانفدا روز گذشــته در گفتگو با ایرنا افزود: عامل اصلی آزادی 
این زندانیان گذشت شاکیان بوده است که شمار زندانیان آزادشده پارسال در مقایسه با 

پیرارسال رشدی 10 درصدی نشان می دهد.
وی اظهار داشــت: آزادی این شــمار زندانــی در ســال 1۴00 در نتیجه مداخلات و 
تلاش های مددکاران مجموعه زندان های اســتان و فعالیــت موثر گروه های صلح و 
سازش بوده است و شاکیان پرونده ها به عنوان یک خیر با گذشت از حق قانونی خود 

زمینه آزادی این تعداد زندانی و بدهکار مالی را فراهم کرده اند.
11 زندان، یک کانون اصلاح و تربیت و همچنین اردوگاه حرفه آموزی و کاردرمانی چناران در خراسان رضوی تحت مدیریت اداره 

 کل زندانها و اقدامات تامینی و تربیتی این استان قرار دارد.
طبق اعلام مســوولان قضایی خراســان رضوی طی سال گذشته، این استان با جمعیت ۶ میلیون و 870 هزار نفر حدود 17 هزار 

زندانی دارد.

متهم پرونده مطبوعاتی شکایت شهردار سابق نیشابور برای دومین بار در دادگاه حاضر نشد هزار و ۱8۰ زندانی خراسان رضوی با گذشت شاکیان آزاد شدند

ریه های سرخس پر از گردوخاک
رضـوی  خراسـان  شمال شـرق  در  سـرخس  شهرسـتان 
اصلی تریـن جولانگاه پدیده گردوخـاک و ریزگردها در این 
اسـتان اسـت و به نظر می رسـد سـفر اخیر رییـس جمهور 
بـه این شهرسـتان مرزی، امیـد مردم را بـرای اقدام عملی 
و موثر مسـوولان محلی و اسـتانی برای مهـار این معضل 

افزایش داده اسـت.
بـه گـزارش ایرنـا، چنـد روزی اسـت توفـان گردوخـاک و 
مسـاله ریزگردهـا حـال و هوای شـهر و روسـتاها و فضای 
رسـانه ای کشـور را تحـت تاثیر قرار داده اسـت، خراسـان 
رضـوی و البتـه کلانشـهر 3.5 میلیـون نفـری مشـهد و 
تعدادی دیگر از شـهرهای اسـتان از این شرایط ناخوشایند 
بـی بهـره نبـوده انـد کـه در آن میان سـرخس، بـه عنوان 
پرچالـش ترین و آزرده ترین شهرسـتان خراسـان رضوی از 
نظر پدیده گردوخاک، بر سـکوی نخسـت ایسـتاده اسـت.
رییـس جمهـور یازدهـم فروردیـن ماه در نخسـتین سـفر 
اسـتانی سـال جدید خود به خراسـان رضوی و شهرسـتان 
سـرخس سـفر کـرد و در قالب یـک برنامـه از پیش اعلام 
نشـده در گلـزار شـهدای »بهشـت نبـی« ایـن شـهر بـا 
مـردم سـخن گفـت. مطالبـه و نارضایـی اصلـی مـردم در 
ایـن گفـت و گوی کوتاه رسـیدگی به وضعیـت گردوخاک 
و ریزگردهـای آزاردهنـده شهرسـتان بـود که ایـن مطالبه 
یگانـه، خـود از عمـق تاثیـر مخرب مسـاله گردوخـاک بر 
زندگـی سـاکنان ایـن شهرسـتان مـرزی ۹0 هـزار نفـری 

حکایـت دارد.
البتـه رییـس جمهـور در ایـن حضـور خـود در خصـوص 
پیگیـری مسـاله ریزگردهـای شهرسـتان سـرخس و رفـع 
ایـن معضـل قـول پیگیـری داد و اکنـون همیـن مسـاله 
بـه مطالبـه مـردم و رسـانه هـا از مقامات محلی و اسـتانی 

تبدیل شـده اسـت.
طبـق آخریـن بررسـی های اعلام شـده از سـوی سـازمان 
جنگلهـا، مراتـع و آبخیـزداری، هم اکنـون 30 کانون تحت 
تاثیـر فرسـایش بادی با سـطحی معادل ۲ میلیـون و ۴00 
هـزار هکتار در خراسـان رضـوی وجود دارد کـه تا پیش از 
انجـام ایـن مطالعات گمان می رفت شـمار آنهـا 1۶ کانون 

بـا گسـتره یک میلیـون و ۲00 هزار هکتار باشـد.
در  قـوم  قـره  شـامل  خارجـی  غبـار  و  گـرد  کانـون   ۲ 
ترکمنسـتان و هـرات در افغانسـتان ۲ مقصـر اصلی دیگر 
و سـهامدار جـدی در آلودگـی گاه و بیـگاه هوای خراسـان 
رضـوی و افزایـش غلظـت گـرد و غبـار در ایـن اسـتان 

اند. شـناخته شـده 
خشکسالی و عوامل انسانی عامل ایجاد مساله 

ریزگردها در سرخس
رییـس مرکـز تحقیقـات هواشناسـی کاربـردی خراسـان 
رضـوی در تشـریح وضعیـت گردوخـاک در شهرسـتان 
سـرخس گفـت: در کشـور مـا سـهم خشکسـالی در بـروز 
ایـن پدیـده 75 درصـد و سـهم عوامل انسـانی حـدود ۲5 

اسـت. درصد 
ایـن در حالـی اسـت کـه در  افـزود:  سـیدجواد رسـولی 
گردوخـاک منطقـه سـرخس و همچنین شـمال خراسـان 
رضـوی، سـهم عوامـل انسـانی بیشـتر و حـدود 35 درصد 
اسـت و بقیه عوامل طبیعی از جمله خشکسـالی سـهم ۶5 

درصـدی در بـروز ایـن پدیـده دارند.
عوامـل  آن  اطـراف  و  منطقـه  ایـن  در  داد:  ادامـه  وی 
شـخم  زمیـن،  سـطح  زدن  برهـم  قبیـل  از  انسـانی 
بـدون  دیـم  کشـت های  و  زمیـن  حـد  از  بیـش  زدن 
از  بیشـتر  مراتـب  بـه  بارندگـی،  وضعیـت  بـه  توجـه 
گردوغبـار  پدیـده  گرفتـار  را  منطقـه  مـوارد،   دیگـر 

کرده است.
زمین هـای  منطقـه  روسـتاهای  اکثـر  در  گفـت:  وی 
کشـاورزی دیـم کاری اسـت ولـی زمین هـا را بی مـورد و 
بـدون دلیـل شـخم زده انـد کـه بـا کوچکتریـن وزش باد 

شـاهد بـروز گردوغبـار مـی شـویم.
راه حل های عملی نشده

پیـش از ایـن مسـوولان فرمانـداری سـرخس ۲ راه حـل 
بـا مسـاله گردوخـاک  مقابلـه  بـرای  و خارجـی  داخلـی 
سـرخس ارائـه کرده بودنـد که البتـه این پیشـنهادها و راه 
حل هـا هیچـگاه روی تحقق ندید و به مرحله اجرا نرسـید.

فرمانـدار وقت سـرخس احیای مراتع و فضای سـبز منطقه 
و اجـرای طـرح های مقابلـه با کانونهـای گردوغبـار را راه 
حـل داخلـی ایـن معضل دانسـته و گفتـه بود: طـرح هایی 
بـرای مقابله با سـه کانون مهم گردوخـاک منطقه از جمله 
خانگیـران، چالـه زرد آبمـال و صمـد آبـاد از سـوی منابـع 
طبیعـی در حال انجام اسـت که شـامل ایجاد فضای سـبز 

و احیـای مراتع و پوشـش سـبز منطقه می شـود.
محمدرضـا رجبی مقـدم افـزوده بـود: عـلاوه بـر راهـکار 
داخلـی رایزنـی هایـی نیز با کشـور همسـایه بـرای مقابله 
قـوم  قـره  در صحـرای  گردوخـاک  خارجـی  کانـون  بـا 
ترکمنسـتان در حـال انجام اسـت کـه باید پیگیری شـود.

انتقاد از بودجه اندک 
رییـس شـورای اسـلامی شـهر سـرخس بـا انتقـاد از بـی 
عملـی مسـوولان در سـالهای گذشـته در خصـوص پیدیه 
گـردو خـاک، گفـت: پدیـده آزاردهنده گـرد و غبـار در این 
شـهر مـرزی بـا اندک اعتبـارات مصـوب شـده و مدیریت 
دوگانـه نهادهـای مسـوول ایـن حـوزه، قابـل رفـع شـدن 

بود. نخواهـد 
غلامرضـا لالـوی اظهـار داشـت: سـر و سـامان دادن بـه 
کانونهـای داخلـی و محلی گـرد و غبار، نه تنهـا با اقدامات 
فعلـی و کمبـود اعتبـارات ممکن نیسـت بلکه بـا این روند 
حتـی نمـی تـوان جلـو تخریـب مراتـع و چـرای بی رویـه 
دام در سـرخس را گرفـت.وی ادامـه داد: ممیـزی مراتـع 
شهرسـتان مربـوط به 10 سـال قبل اسـت و منابع طبیعی 
و جهـاد کشـاورزی بایـد نسـبت به ممیـزی جدیـد مراتع، 

متناسـب بـا شـرایط کنونی اقـدام کنند.
رییس شـورای شـهر سـرخس با اشاره به شـدت گردوغبار 
اخیـر کـه مدارس ایـن شـهر را در برخـی از روزهای هفته 
جـاری بـه تعطیلـی کشـاند، گفـت: هنـوز دسـتگاه هـای 
متولـی شـامل منابع طبیعی و آسـتان قدس رضـوی با بی 
عملـی بـه وظائف خـود، پـای کار نیامده و اقـدام عملی در 

ایـن خصـوص انجـام نداده اند.
لالـوی بـه سـفر اخیـر رییـس جمهور بـه این شهرسـتان 
اشـاره کـرد و گفـت: مـردم منتظرنـد تـا مسـوولان برای 
عملـی کـردن وعـده ای که رییـس جمهـور در جمع مردم 
ایـن شـهر بـرای رفـع مسـاله ریزگردهـا دادنـد، اقدامـات 

عملـی موثـری صـورت دهند.
سرخس ایستگاه پایش کیفیت هوا دارد و ندارد!

وی به فعال بودن ایسـتگاه سـنجش کیفیت هوا در شـهر 
سـرخس اشـاره کـرد و گفت: محیط زیسـت اعـداد و ارقام 
شـاخص کیفیـت هـوا در ایـن ایسـتگاه را تایید نمـی کند، 
البتـه علـت اصلـی اختـلاف اداری بین دو دسـتگاه محیط 
زیسـت و هواشناسـی اسـت و همچنان محیط زیسـت زیر 
بـار تایید شـاخص هـای کیفیت هـوای این ایسـتگاه نمی 

رود.
رییـس شـورای شـهر سـرخس افـزود: بـه علـت همیـن 
اختلافـات، اعـداد رسـمی در خصـوص میـزان آلایندگـی 
هوا و شـاخص کیفیت هوای این شـهر منتشـر نمی شـود، 
هرچنـد می دانیـم چند روزی اسـت غلظت آلاینـده ها در 
هوای سـرخس به عدد 300 نیز رسـیده بود که در حقیقت 

از شـرایط اضطـرار نیـز تجـاوز کـرده اسـت و بـه نظر می 
رسـد ایـن وضعیـت خطرنـاک به ویـژه بـرای افـراد بیمار 

تداوم داشـته باشـد.
دریافت بودجه و اجرای طرح جامع مقابله با ریزگردها 

منوط به تدوین طرح مطالعاتی
سرپرسـت فرمانـداری سـرخس نیـز در گفـت و گـو بـا 
خبرنـگار ایرنـا گفـت: بـه زودی مناطـق اصلـی و کانـون 
هـای آلودگـی در ایـن شهرسـتان مشـخص خواهند شـد 
و از طرفـی وظائـف دسـتگاه هـای متولـی بـرای رفع این 

مشـکل نیـز تعییـن تکلیـف می شـود.
حسـن نـوری زاده افزود: برای تعیین ایـن وظائف در انتظار 
طـرح جامـع مطالعاتـی هسـتیم که پیـش از این قـرار بود 
یکـی از ادارات کل آن را تهیـه کند و امیدواریم در چند روز 

آینده به سـرانجام رسـیده و طرح آماده شـود.
وی گفـت: مطابـق ایـن طـرح اعتباراتی که از ناحیه سـفر 
رییـس جمهور به اسـتان و شهرسـتان سـرخس برای حل 
مسـاله گردوخـاک تعییـن شـده، بـه دسـتگاه هـا داده می 
شـود و بودجـه مـورد نظـر مطابـق عملکرد دسـتگاه های 
متولی شـامل پالایشـگاه گاز و شـرکت بهره بـرداری نفت 
شـرق، منابـع طبیعی و آسـتان قـدس و میـزان وظائف هر 

یـک تعییـن و توزیع می شـود.
سرپرسـت فرمانداری سـرخس گفت: البته تاکید می شـود 
همـه اینهـا منـوط به آمـاده سـازی طـرح جامـع مقابله با 
گردوغبـار در شهرسـتان اسـت کـه این طرح جامـع نیز در 

بسـتر طـرح مطالعاتـی ذکر شـده اجرا خواهد شـد.
بـه گـزارش ایرنـا، بـا سـفر رییـس جمهـور به شهرسـتان 
مـرزی سـرخس، بـه نظر می رسـد مسـاله کمبـود بودجه 
کـه یکـی از دلایـل اصلی ابتـر مانـدن طرح هـای مقابله 
بـا ریزگردهـا در ایـن منطقه اسـت، برطرف شـده اسـت.

 از سـوی دیگـر بـا تدویـن طـرح هـای مطالعاتـی و جامع 
مقابلـه دسـتگاه هـا بـا ایـن پدیـده مخـرب، مـردم بـرای 
عملیاتـی شـدن اقدامـات اصلاحـی بـرای وضعیـت هوا و 
ریزگردهـا امیدوارتر شـده باشـند، هرچند نبایـد از نظر دور 
داشـت کـه اجـرای طـرح هـای اقلیمـی از ایـن دسـت در 
کوتـاه مـدت ممکـن نیسـت و در درازمـدت یا دسـت کم 
میـان مـدت و تنهـا بـا همـکاری مـردم منتـج بـه نتیجه 

شـد.     خواهد 
 185 در  سـرخس  نفـری  هـزار   ۹0 شهرسـتان  مرکـز 

اسـت. واقـع  مشـهد  شـرق  کیلومتـری 

رییس پلیس امنیت اقتصادی خراسان رضوی 
گفــت: ۲۴۴ هکتار زمین زراعی به ارزش ۲۴۴ 
میلیارد ریال ر شهرســتان طرقبه و شــاندیز 
)بینالود( طی هفته گذشته، در راستای مقابله با 

زمین خواری رفع تصرف شد.
سرهنگ حســین جوانبخت روز چهارشنبه در 
گفت وگو با خبرنگاران افزود: به دنبال اطلاعات  
رسیده مبنی بر فعالیت یک شرکت در خصوص 
زمین خواری و انجام معاملات غیرقانونی اراضی 
زراعی و ملی، بررسی موضوع به صورت ویژه 

در دستور کار  پلیس امنیت اقتصادی خراسان رضوی قرار گرفت. 
وی خاطر نشان کرد: در این راستا شرکتی که با صدور مدارک غیر قانونی اقدام به خرید و فروش اراضی زراعی 
و ســاخت و ساز غیرمجاز در جهت رونق کسب و کار خود در شهرستان بینالود می کرد، توسط ماموران پلیس 
امنیت اقتصادی خراسان رضوی شناسایی شد.جوانبخت اضافه کرد: ماموران انتظامی در عملیاتی ضربتی ۲۴۴ 
هکتار زمین زراعی را در محدوده اراضی تصرفی و ملی در هفته گذشته رفع تصرف کردند. رییس پلیس امنیت 
اقتصادی استان خراسان رضوی با بیان اینکه یک نفر نماینده از شرکت موردنظر جهت بررسی موضوع به مراجع 
قضایی معرفی شــد، افزود: پلیس تمام تلاش خود را برای جلوگیری از فعالیت افراد سودجو و زمین خواران به 
کار گرفته اســت.بر اساس آمار دستگاههای خدماتی شمار ساکنان شهرستان طرقبه شاندیز )بینالود( حدود 80 
هزار نفر اســت که این تعداد در ۲ شهر طرقبه و شاندیز و ۴0 روستای دارای دهیاری سکونت دارند، همچنین 
در مجموع 15 آبادی طرقبه شاندیز، روستای هدف گردشگری محسوب شده و ییلاقی و گردشگرپذیر هستند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی ) ره( خراسان 
شمالی گفت: پارسال 100 میلیارد تومان کمک 
مردمی در مراکز نیکوکاری استان جمع آوری 
شــد که نسبت به ســال 13۹۹ حدود ۲ برابر 

افزایش دارد.
مجیــد الهی راد روز گذشــته در گفت و گو با 
خبرنــگار ایرنا اظهار داشــت: ایــن مراکز در 
راســتای جمع آوری کمک مردمی 50 میلیارد 

تومان هدف گذاری کرده بود.
وی افزود: در مجموع 1۹۹ درصد تحقق برنامه 

داشته است که ۹۲ درصد رشد داشته است.
وی گفت: هم اکنون 17۹ مرکز نیکوکاری در سطح استان فعال است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی ) ره( خراســان شمالی گفت: شناسایی محرومان و مستضعفان و رفع فقر در 
حوزه مادی و معنوی از مهمترین وظایف کمیته امداد امام است تا در راستای توانمندسازی جامعه هدف با ایجاد 

اشتغال پایدار و درآمد باثبات، زمینه توانمندسازی این افراد فراهم شود.
به گفته وی، در راستای تکریم جامعه هدف نیز سامانه امداد هوشمند فعال شده تا با حفظ کرامت جامعه هدف، 
بهترین خدمت رسانی به آنها ارائه شود.خراسان شمالی با جمعیت بیش از 8۶3 هزار نفری حدود ۶0 هزار و ۲55 

خانوار با جمعیتی در حدود 11۲ هزار نفر زیر پوشش خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( دارد.
خراسان شمالی از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهای کشور قرار دارد.
این استان 8۶3 هزار نفر جمعیت دارد که ۴۴ درصد آنان در روستاها سکونت دارند. شد
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  تصمیم مجیدی به استقلال لطمه زد
کارشناس فوتبال و هافبک پیشین تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه تغییرات در ترکیب 
آبی پوشــان همه را متعجب کرد، گفت: سرمربی اســتقلال نباید دروازه بان این تیم را 

تغییر می داد.
ســتار همدانی در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص شکســت استقلال برابر نساجی و 
حــذف این تیم در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی گفت: اســتقلال بازی خوبی را 
مقابل نساجی از خود به نمایش گذاشت. این دو تیم در بازی های لیگ برتر هم در ۹0 

دقیقه به تساوی دست پیدا کرده بودند و هیچ کدام برنده از زمین خارج نشدند.
وی ادامه داد: مشکل استقلال بدشانسی بود، البته آنها از چند موقعیت خوبی که داشتند، 
اســتفاده لازم را نبردند در غیر این صورت می توانستند در دقایق ابتدایی دروازه نساجی 

را باز کنند.
هافبک پیشــین تیم فوتبال اســتقلال در مورد انتقاداتی که از فرهاد مجیدی به دلیل 
تغییرات زیاد در ترکیب تیم به وجود آورده بود، گفت: استقلال بازیکنان بسیار خوبی دارد 
و این تغییرات مشــکل زیادی برای این تیم به وجود نمی آورد. نفراتی که نیمکت نشین 
بودند، بازی خوبی از خود به نمایش گذاشــتند اما شــاید عجیب ترین تغییر، جابجایی 
رضایی با حسینی درون دروازه بود. حسین حسینی این روزها بهترین دروازه بان لیگ و 
از تجربه بالایی برخوردار اســت. با بودن حسینی درون دروازه، استقلال می توانست در 

ضربات پنالتی موفق عمل کند و نبود او به استقلال ضربه زد.
همدانی افزود: شــاید هم استقلال نساجی را دستکم گرفته بود و فکر می کرد می تواند 
در ۹0 دقیقه کار را تمام کند اما نســاجی با ارائه یک بازی منســجم و به دور از حاشیه 
تمام راه های نفوذی استقلال را بست تا بازی به وقت اضافه و در نهایت پنالتی کشیده 
شود بنابراین در ضربات پنالتی تجربه گلرها و البته تا حدودی شانس هم دخیل است.

هافبک پیشین تیم فوتبال استقلال اظهار داشت: معتقدم زمانی که بازی به وقت اضافه 
کشیده شد، مجیدی باید حسینی را وارد زمین می کرد تا از تجربه اش در ضربات پنالتی 
اســتفاده کند اما این اتفاق نیفتاد و در ضیافت پنالتی ها، حقیقی با تجربه برابر رضایی 

جوان کم تجربه عملکرد بهتری داشت.
وی خاطرنشــان کرد: اســتقلال از گردونه رقابت های جام حذفی کنار رفت و حالا باید 
تمام تمرکزش را بر روی لیگ بگذارد. با توجه به تعطیلی لیگ تا اواســط اردیبهشــت 
ماه آبی ها می توانند تمرینات خوبی را انجام داده و خود را آماده شــروع ۶ هفته پایانی 
لیگ کنند تا بتوانند با همین فاصله امتیازی که با پرســپولیس دارند، نتیجه قابل قبولی 

گرفته و به قهرمانی برسند.
همدانی در پایان در خصوص انتقاداتی که از داوری این دیدار صورت گرفت، گفت: بهتر 
است در مورد داوری صحبت نکنیم و مطمئناً کارشناسان نظراتشان را در این باره ارائه 
خواهنــد کرد اما در مجموع در بعضی صحنه ها عملکرد داور خوب نبود و می توانســت 

قضاوتی بهتر داشته باشد.

  ذوب آهن فینالیست
 لیگ برتر بسکتبال شد

تیم ذوب آهن با برتری در مجموع ســه دیدار برابر نظــم آوران به مرحله نهایی لیگ 
برتر بسکتبال صعود کرد.

به گزارش خبرنگار مهر، دیدار سوم تیم های ذوب آهن اصفهان و نظم آوران سیرجان 
در مرحله نیمه نهایی لیگ برتر بسکتبال شــامگاه چهارشنبه در تالار بسکتبال برگزار 

شد.
در این دیدار تیم ذوب آهن با نتیجه ۶5 بر 55 حریف خود را شکســت داد. شــاگردان 
فرزاد کوهیان در دو دیدار گذشــته هم مقابل نظم آوران سیرجان صاحب برتری شده 

بودند.
مرحله نیمه نهایی لیگ برتر بســکتبال به صورت 3 از 5 برگزار می شود، بدین ترتیب 
ذوب آهن با کســب پیروزی در ســه دیدار ابتدایی مقابل سیرجانی ها فینالیست لیگ 

برتر شد.
دیگــر تیم  حاضر در مرحله نهایی لیگ برتر بســکتبال در پایــان رقابت میان دو تیم 

شهرداری گرگان  و شیمیدر قم مشخص می شود.

  نکونام: در فوتبال کشور توجهی
 به فولاد نمی شود

سرمربی تیم فوتبال فولاد ایران گفت: آهال در واقع تیم ملی فوتبال ترکمنستان است 
و بازی سختی مقابل این تیم خواهیم داشت.

به گزارش فارس، جواد نکونام در نشست خبری پیش از بازی با آهال ترکمنستان اظهار 
داشت: ابتدا دوســت دارم در مورد مسئله ای که در لیگ خیلی مهم است صحبت کنم 
ما قبل از شــروع مســابقات تا همین دیروز پیگیر این بودیم یکسری مشکلات که در 
ساعات برگزاری مسابقات هست حل شود و تغییراتی ایجاد کنیم. اما فوتبال کشورمان 
ایران ارتباطی که باید داشته باشد برای انجام این کارها ندارد و توجه آنچنانی در فوتبال 

کشورمان به ما نمی شود. 
وی افزود: از روز اول می خواستیم ساعت بازی ها برای همه یکسان و جوانمردانه باشد 
که هر ســه مسابقه دور رفت و سه مســابقه دور برگشت در یک ساعت برگزار شود. با 

AFC نامه نگاری کردیم اما با این درخواست ما موافقت نشد.
نکونام ادامه داد: در مورد ورزشــگاه بازی هــا تا همین امروز پیگیر بودیم. یک تیم پنج 
بازی را در یک ورزشــگاه انجام می دهد و آن ورزشــگاه تبدیل به ورزشــگاه خانگی 
می شــود و به شــرایط آن ورزشــگاه عادت می کند اما تیمی مثل ما چند بازی در یک 
ورزشگاه انجام می دهد دوباره به یک ورزشگاه دیگر می رود سپس ورزشگاهش عوض 
می شــود و شرایط برای همه تیم ها یکسان نیست. برخی تیم ها با ارتباطی که داشته اند 
شرایط خوبی را برای خود فراهم کردند مثل الغرافه که 5 بازی از ۶ بازی اش را در یک 
ورزشــگاه انجام می دهد و این تیم مثل میزبان اســت و تیم های دیگر مقابل آن مثل 
مهمان هســتند. این شرایط نه برای AFC خوب است و نه برای ما؛ قبل از بازی ها ما 
این درخواســت ها را داشــتیم اما هیچ تغییر صورت نگرفت. از فدراسیون فوتبال کشور 
خودمان گلایه مندم چون هیچ توجهی به تیم ها نمی شود. همانطور که می دانید دیگران 
پیگیر وضعیت شان هستند و شــرایط را برای شان فراهم می کنند. اما برای تغییر دادن 
ســاعات بازی ها هم به مشکل خوردیم.وی ادامه داد: شرایط برای همه تیم ها یکسان 
نیســت و ما از این شرایط آســیب می بینیم. می خواستم در این باره صحبت کنم چون 
خیلی مهم است. متأسفانه ارتباطی که باید باشد وجود ندارد.سرمربی تیم فوتبال فولاد 
ایران در مورد بازی با ترکمنســتان عنوان کرد:  از حریف شــناخت داریم تیم آهال تیم 
خوب و قابل احترامی است. در واقع ما با تیم ملی ترکمنستان بازی داریم. شرایط خوبی 
دارند. به نظرم از نظر فنی و  تاکتیکی تیمی قابل احترام هستند و ما قطعاً بازی سختی 
خواهیم داشــت. ما هم اینجا هستیم تا به آروزها و اهداف مان برسیم که بتوانیم موفق 
شــویم. به اینجا نیامده ایم که اینها بگویند تیم خوبی هستیم و قابل احترام هستیم نیاز 
به یک قدم بزرگ تر و رو به جلوتر داریم. گروه ما ســخت ترین گروه غرب آسیا است و 

باید تمام تلاش مان را بکنیم و کیفیت مان را نشان بدهیم. 
نکونــام عنوان کرد:  باید حرفه ای تر عمل کنیم بازی قبل می توانســتیم پیروز از میدان 

خارج شویم. امیدوارم فردا بهترین عملکرد را داشته باشیم.

  بازگشت سردار آزمون به تمرینات 
گروهی لورکوزن

سردار آزمون مهاجم ایرانی به تمرینات گروهی تیم فوتبال بایر لورکوزن بازگشت.
به گزارش خبرنگار مهر، ســردار آزمون که به دلیل ســرماخوردگی بــازی قبلی بایر 

لورکوزن را از دست داده بود، از امروز در تمرینات گروهی این تیم شرکت کرد.
باشگاه لورکوزن با انتشار فیلمی از تمرین امروز، بازگشت آزمون را رسانه ای کرد.

بــا این شــرایط انتظار می رود آزمون برای بازی یکشــنبه هفته بعــد لورکوزن مقابل 
لایپزیش به لیست بایر بازگردد.

 نبرد سحرگاهی سپاهان مقابل حریف عربستانی و فولاد مقابل آسان ترین تیم گروه

پنالتی گرفتن طارمی استعداد ذاتی است

در آخریــن مســابقه از دور رفت مرحلــه گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا تیم ســپاهان به مصاف التعاون عربستان 
می رود و فولاد با تیم قعرنشین ترکمنستانی دیدار می کند.
مســابقات دور رفت مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 
برای نمایندگان کشــورمان پنجشــنبه شــب به پایان 
می رســد. این مســابقات به صورت متمرکز در کشــور 

عربستان برگزار می شود. 
التعاون عربستان - سپاهان ایران؛ نبرد سحرگاهی برای 

حفظ صدر
گروه D مسابقات بسیار پیچیده شده و هر ۴ تیم حاضر در 
آن یک برد به دست آورده اند تا سپاهان به لطف تفاضل 
گل بهتر فعلا صدرنشــین باشد. زردپوشان اصفهانی بعد 
از باخت به الدحیل قطر اکنــون به مصاف میزبان گروه 
می رود. التعاون تیم سیزدهم، لیگ پانزده تیمی عربستان 
اســت که به مصاف تیم ســوم لیگ ایران می رود با این 
حال این تیم عربســتانی بازیکنانی مثل کاســیو برزیلی 

و آلو مدریان اســپانیایی دارد. خوزه گومــز پرتغالی هم 
سرمربیگری این تیم را برعهده دارد.

ســپاهان اگر ایراد اساســی خود را برطرف کند شکست 
دادن التعاون در خانه خودش کار غیرممکنی نیست. ایراد 
اصلی تیــم محرم نویدکیا فرصت ســوزی و راحت گل 
خوردن است. سپاهان در لیگ برتر کشورمان هم راحت 
موقعیت گلزنی ایجاد می کرد اما راحت تر این موقعیت ها 
را از دســت می داد و از آن راحت تر گل می خورد!سپاهان 
بایــد برای صدرنشــینی تلاش کند زیرا فقــط 3 تیم از 
تیم هــای دوم گروه ها به مرحله بعــدی صعود می کنند. 
پیروزی مقابل تیم التعاون می تواند پایان خوش دور رفت 
برای شــاگردان نویدکیا و فوتبال باشــگاهی کشورمان 

باشد. این بازی در سحرگاه جمعه برگزار می شود. 
D برنامه مسابقات گروه

پنجشنبه ۲5 فروردین
پاختاکور - الدحیل قطر ساعت ۲1:۴5

جمعه ۲۶ فروردین
التعاون عربستان - سپاهان ایران ساعت ۴5 دقیقه بامداد

جدول گروه:
1- سپاهان ایران 3 امتیاز

۲- التعاون عربستان 3 امتیاز
3- الدحیل قطر 3 امتیاز

۴-پاختاکو ازبکستان 3 امتیاز
فولاد ایران - آهال ترکمنستان؛ به دنبال اولین برد 

آسیایی
فولاد خوزستان با وجود ارایه بازی های خوب و فنی هنوز 
نتوانســته به پیروزی برســد و دو مساوی در کارنامه اش 
ثبت شده تا در رده سوم جدول گروه قرار بگیرد. شاگردان 
نکونام پنجشــنبه شب به مصاف آســان ترین تیم گروه 
می روند تیمی کــه یک بازیکن خارجی هم ندارد و حتی 
سرمربی اش هم اهل کشور ترکمنستان است با این حال 
اگر فولادی ها حریف را دســتکم بگیرند ممکن اســت 

دوباره غافلگیر شوند.
فولاد فردا بهترین فرصــت را در اختیار دارد تا به اولین 
برد آســیایی اش برسد. آهال ضعیف ترین خط دفاع گروه 
را هم دارد  و بهترین فرصت برای بازیکن سرعتی فولاد 

است که گلزنی کنند.
C برنامه مسابقات گروه
پنجشنبه ۲5 فروردین 

فولاد ایران - آهال ترکمنستان ساعت ۲1:۴5
جمعه ۲۶ فروردین

الغرافه قطر - الشــباب  الاهلی امارات ساعت ۴5  دقیقه 
بامداد

جدول گروه:
1- الغرافه قطر ۴ امتیاز

۲- الشباب اهلالی امارات ۲ امتیاز
3- فولاد ایران ۲ امتیاز

۴- آهال ترکمنستان یک امتیاز

یک بازیکــن پرتغالی گفت: برخــی از مردم پنالتی 
گرفتن مهدی طارمی را دوســت ندارند اما این یک 

استعداد ذاتی است.
بــه گزارش خبرنــگار مهر، »دیگو آمــادو« بازیکن 
پرتغالی اســت که ســابقه بازی با مهدی طارمی در 
تیم الغرافه قطر را هم دارد. آمادو که چند ماه در کنار 
طارمــی بازی کرده و از خصوصیات مهاجم تیم ملی 
ایران آگاه است، در تازه ترین گفتگوی خود تاکید کرد 
که پنالتی گرفتن، اســتعداد طارمی اســت؛ حتی اگر 

برخی از هواداران فوتبال آن را دوست نداشته باشند.
طارمــی اخیــراً در بــازی پورتــو مقابــل ویتوریا 
گیمارش موفق شــد دو پنالتی به دســت بیاورد که 
 البتــه تنها یکی از ایــن پنالتی ها را بــه گل تبدیل

 کرد.
روزنامــه »اوجوگو« پرتغال بــه بهانه دو پنالتی اخیر 
طارمی ســراغ آمادو رفتــه و گفتگویی با وی در این 
خصوص انجام داده اســت. ایــن مصاحبه روی جلد 

روزنامه هم قرار گرفته است.

بازیکــن پرتغالی گفت: پنالتــی گرفتن طارمی یک 
ویژگی و اســتعداد ذاتی و بخشــی از وجود او است. 
طارمی می داند که چگونه و چه زمانی منتظر برخورد 

و تماس با بازیکن حریف باشد.
آمادو افزود: بازیکنان حریف به سختی از انجام خطا 
روی طارمی دوری می کننــد. او زمان بندی کاملی 
برای نزدیک شــدن به این حــرکات دارد که کار را 

پیچیده می کند.
وی همچنین با اشــاره به اســتفاده داوران از کمک 

داور ویدئویی )VAR( بــرای بازنگری در خطاهای 
 VAR رخ داده روی طارمــی گفت: اکنون داوران از
کمک می گیرنــد که وجود خطاها را تایید می کند. از 
آنجا می توانید ببینید که این نشــانه هوش طارمی در 

محوطه جریمه است.
بازیکن پرتغالی اضافه کرد: ما باید برای حرکاتی که 
طارمی در لحظات تعیین کننده انجام می دهد، اعتبار 
قائل باشــیم. برخی از مردم آن را دوست ندارند ولی 

این یک استعداد است.

محمد بنا: برای بازی های آسیایی تابع سیاست های فدراسیون هستیم

نگاه ما به المپیک پاریس است
فرنگی گفت: من  ملی کشتی  تیم  سرمربی 
بعنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی برای 
حضور در بازی های آسیایی تابع سیاست های 

فدراسیون کشتی هستم.
به گزارش خبرگزاری مهر، تیم ملی کشتی 
فرنگی چند روز دیگر راهی مسابقات قهرمانی 
آسیا می شود. رقابت هایی که بارها این تیم با 
عنوان قهرمانی از آن مسابقات برگشته است. 
این بار اما با توجه به سیاست های فدراسیون 
کشتی در راستای برقرای عدالت در انتخاب 
برنامه های محمد  کشتی گیران و همچنین 
با ترکیب متفاوتی  بنا برای جوانگرایی، تیم 

راهی اولان باتور مغولستان می شود.
به مدال آوران جهانی و المپیک استراحت 

دادیم
فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی  بنا  محمد 
گفت:  رقابتها  این  به  اعزام  آستانه  در 
انتخاب  برای  را  فرآیندی  امسال  »طبیعتا 
انتخابی  شامل  که  کردیم  ترسیم  نفرات 
انتخابی جام تختی بود. در نهایت،  کشور و 
قهرمانی  که  افرادی  از  نفر  شش-هفت  به 
افراد دیگر  و  داده  استراحت  داشتند،  جهانی 
را وارد جام تختی کردیم. نفرات نخست جام 
به  )سهرابی(  کیلوگرم   ۶7 وزن  جز  تختی، 
مسابقات قهرمانی آسیا اعزام می شوند و آن 
نیز به دلیل ادامه چرخه است. کشتی گیرانی 
به  تنها  انتخاب شدند می دانند که  الان  که 
مسابقات آسیایی نمی روند و نتیجه خوب در 
ادامه چرخه به دست می آید. امروز به بچه ها 
گفتم ما مسیری شش ماهه داریم که در آن 
معجزه نمی شود و باید کم نگذاشت و تلاش 

کرد و امید داشت.«
بنا با اشاره به انتخاب ترکیب تیم ملی کشتی 
مغولستان  در  آسیا  قهرمانی  برای  فرنگی 
ادامه داد: »کمیت کشتی فرنگی ما از لحاظ 
به  ما  است.  پایین تر  آزاد  از  نفرات،  تعداد 
از  و  دادیم  استراحت  نیز  مدال بگیرها  تمام 
مسابقات  نفرات  تختی،  جام  مسابقات  دل 

قهرمانی آسیا انتخاب شدند. جز امیر قاسمی، 
سه  نیز  قاسمی  امیر  هستند  جوان  همگی 
سال پیش، قهرمان آسیا شد. اما مثلًا ناصر 
علیزاده را یک سال و نیم پیش که در لیگ 
مسابقات  جواز  و  شد  دیده  و  گرفت  کشتی 
علی  دیگر  سوی  از  گرفت.  را  آسیایی 
مسابقات  برای  ما  و  شد  اول  هم  نوربخش 

آسیایی او را انتخاب کردیم.«
تیم جوان اما با کیفیت است

 ۶7 وزن  شده  انتخاب  نفر  درباره  بنا  محمد 
شده  سوم  که  تختی  جام  در  که  کیلوگرم 
گفتیم  فرآیند  این  در شروع  بود، گفت: »ما 
به  ورود  »شانس«  شود  اول  نفر  کس  هر 
 ۹ درصد.   100 نگفتیم  و  دارد  را  مسابقات 
کیلوگرم،   ۶7 اول  نفر  اما  شدند  اول  نفر 
دوم  نفر  است.  جوانان  تیم  برای  سهرابی، 
سجاد ایمان طلب و نفر سوم شاهین بداغی 
بود. هر دو آن ها در چرخه حضور دارند و اگر 
یکی به مسابقه ای برود، دیگری به مسابقه 
قهرمانی  به  نفر  یک  که  می رود.این  بعدی 
بافته  جدا  تافته  به  تبدیل  را  او  برود،  آسیا 
ما  کند.  کار  و  بیاید  باید  تازه  بلکه  نمی کند 
کردیم.  بررسی  وزنی  لحاظ  از  را  افراد  این 
کیلو  دیگری سه  و  کیلو  پنج  آن ها  از  یکی 
اضافه وزن داشت، با توجه به اینکه در جام 
هم  با  البته  و  بودند  گرفته  کشتی  تختی 
وزن  دوباره  نبود  منطقی  بودند  نشده  روبرو 
کم کنند و مسابقه بگذاریم. مهم ترین فاکتور 
ایمان طلب  سجاد  برای  اضافه وزن  نیز  ما 
که  ما  داشت.  اضافه وزن  کیلو  پنج  که  بود 
شاهین  بکشیم.  را  مردم  جوان  نمی خواهیم 
بداغی وزن کمتری داشت و به قهرمانی آسیا 
به  را  ایمن طلب  سجاد  مقابل،  در  و  می رود 

مسابقه دیگری می فرستیم.«
کشتی  ملی  تیم  ترکیب  تشریح  ضمن  او 
شدند،  انتخاب  مغولستان  برای  که  فرنگی 
درباره حضور برخی از نفرات که برای اولین 
می شوند،  اعزام  قهرمانی  مسابقات  به  بار 

نخستین  امسال،  حبیب اللهی  »عارف  گفت: 
می کند.  تجربه  را  خود  بین المللی  مسابقه 
سال   ۲0 زیر  کشتی گیران  جز  محمدی 
قرض  جوانان  ملی  تیم  از  را  آن  و  است 
گرفتیم. محسن نژاد در وزن ۶0 کیلوگرم، در 
بزرگسالان نیز دو سال عضو تیم ملی بوده 
بهترین شرایط  امسال،  اما  که مصدوم شده 
اما  داریم  جوانی  تیم  مجموع،  در  داشت.  را 
فرنگی  کشتی  رشد  دلیل  به  حال،  عین  در 
یک  درجه  تیم،  کیفیت  گفت  نمی توان  ما، 
نیست. آن ها کشتی گیران خوب و آینده داری 

هستند.«
سرمربی تیم ملی درباره رقبای تیم ملی در 
مغولستان این چنین گفت: »فکر نمی کردم 
مسابقات قهرمانی آسیا تا این اندازه پرطرفدار 
و  قزاقستان  چین،  مغولستان،  ژاپن،  باشد. 
این  از جمله کشورهایی هستند که در   …
که  است  درست  می کنند.  شرکت  مسابقات 
اما  بکنند  را  خود  تلاش  باید  ما  جوان  تیم 
نگاه ما به مسابقات، 100 درصدی نیست. در 
ابتدای ورودم، قرار بود از تمام نیروها استفاده 
کنیم تا امید به کشتی فرنگی بازگردانده شود 
در  قبلش  سال  که  بود  این  بخاطر  هم  آن 
آسیا ششم و در دنیا یازدهم شده بودیم اتفاقاً 
آن سال هم در آسیا که به سختی توانستیم 
اول شویم اما حالا شرایط تغییر کرده است.«

نگاه مان به المپیک پاریس است
وجود  با  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
برای  ملی  تیم  اصلی  نفرات  گذاشتن  کنار 
به  رسیدن  برای  تلاش  از  آسیا،  قهرمانی 
با  که  است  این  ما  گفت: »تلاش  قهرمانی 
تیم  بگیریم.  را  نتیجه  بهترین  نیرویی،  هر 
کشتی فرنگی ایران، بهترین و قوی ترین تیم 
دنیا است که رقابت تنگاتنگی با روسیه دارد. 
نگاه مان هم به قهرمانی است و البته اصل 
نگاه به دو سال آینده و المپیک پاریس است. 
قهرمانی  برای  جانشان  از  ما  گیران  کشتی 
صربستان  جهانی  مسابقات  می گذارند.  مایه 

امسال هم صرفاً برای مدال جهانی نیست. 
مثلًا حسن یزدانی برود صربستان که هفت 
مدالش بشود هشت تا اما ارزش واقعی برای 
المپیک مدال جهانی ۲0۲3 است که سهمیه 
می کنیم  می دهند. تلاش  آن  در  را  المپیک 
ریتمی را طی کنیم که نقطه اوج آن، پاریس 
باشد. آینده نیز از آن افرادی است که برای 

قهرمانی آسیا اعزام می شوند.«
این  که  سوال  این  به  پاسخ  در  بنا  محمد 
نیست،  فرنگی  کشتی  داشته های  همه  تیم 
تصریح کرد: »100 درصد که نیست اما این 
افراد برای رسیدن به انتخاب نهایی، خود را 
انتخاب  و  می دهند  قرار  امتحان  معرض  در 
نهایی نیز از نظر آن ها صربستان است که در 
واقع باید دورتر را دید. باید در هر وزنی، چند 
نفر داشته باشیم که در رقابت با یکدیگر به 

المپیک بروند.«
وی ادامه داد: »فرآیند ما این طور است که 
اورست  فتح  برای  ایستگاه  به  ایستگاه  مثلًا 
پیش بروی. ما در ایستگاهی هستیم که اگر 
توان کسی نرسد، مجبور است برای تنظیم 
مجدد بدن خود، چند ایستگاه پایین و بعد به 
بالا بیاید. ما طی سه سال گذشته، سه بار در 
مسابقات آسیایی اول شدیم. بالاخره باید به 
جوانان فرصت داد. حالا فرصت را خودشان 
و  آوردند  بدست  تختی  جام  در  قهرمانی  با 
ما به این افراد اعتماد می کنیم. عارف مانند 
لیاقتی است  با  قاسم رضایی برای ما جوان 

که اگر ببازد هم ایرادی ندارد.«
تابع سیاست های فدراسیون هستیم

فرنگی  کشتی  ملی  تیم  ملی  تیم  سرمربی 
بازی های  در  حضور  سیاست های  درباره 
زمانی  فاصله  در  جهان  قهرمانی  و  آسیایی 
فدراسیون  سیاست  تابع  »ما  گفت:  کم 
فکر  ملی  تیم  سرمربی  بعنوان  من  هستیم. 
تابع  همینطور  هم  درستکار  پژمان  می کنم 
هستیم  کشتی  فدراسیون  سیاست های 
پیش  قبل،  مدتی  است.  دبیر  آن  رئیس  که 

صالحی امیری رفتیم صحبت هایی داشتیم و 
از طرف خودمان قول هایی دادیم ولی هنوز 
مدال  می گوید  وی  است.  نشده  راضی  دبیر 
جهانی ماندگارتر است اما اهمیت مدال بازی 
جدول  در  کشورمان  رنکینگ  برای  آسیایی 
این  ان شاء الله  است.  مهم  هم  آوران  مدال 
تعامل انجام می شود تا هم در آزاد و هم در 
فرنگی در دو مسابقه با قدرت حاضر شویم.«

ورود مدال آوران به چرخه انتخابی
درباره  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
به  فرنگی  کشتی  آوران  مدال  ورود  زمان 
می شود  صحبت  آن  از  که  انتخابی  چرخه 
گفت: »بلافاصله بعد از بازگشت از مسابقات 
همگی  که  نفره   10 تیمی  آسیا  قهرمانی 
از دل همین بچه های  زیر ۲3 سال هستند 
می کنیم.  بلغارستان  راهی  را  بزرگسالان 
ببینید چقدر ما در تیم جوان داریم که همگی 
مسابقات  در  آن  از  پس  اند.  بوده  در چرخه 
قزاقستان  میزبانی  به  که  دوم  رنکینگ 
برگزار می شود 7 یا 8 نفر را اعزام می کنیم 
نمی  اسم  است  نشده  نهایی  چون  حالا  که 
برم. این نفرات از بین مدال آوران جهانی و 
المپیک و تعدادی دیگر هستند. می خواستم 
علی و رضا گرایی را هم در اوزان 8۲ و 7۲ 
قانونی  وزن  سر  بفرستم چون  قزاقستان  به 
هست می توانند کشتی بگیرند که به مراسم 
استابلر  اند.  شده  دعوت  استابلر  خداحافظی 
برای خداحافظی اش مراسمی گرفته اند که 
در آن همه کشتی گیران مطرح دنیا از جمله 
ولاسوف، لوپز دعوت هستند. حمید سوریان، 
شده اند  دعوت  ایران  از  گرایی  علی  و  رضا 
ببینید بچه های ما چقدر قوی شده اند که سه 
مراسم دعوت می شوند  این  به  ایران  از  نفر 
بلیت و همه هزینه هم بر عهده میزبان است. 
اتفاقاً استابلر خواسته کشتی خداحافظی اش 
را هم با رضا گرایی بگیرد که به رضا گفتم 
او  به  است  اش  خداحافظی  کشتی  چون 

ببازد.«
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این شب ها ماه سلامتی و برکت بالای سر ماست. زیر نور این ماه، مهر شما، 
دل کودکان محک رو روشن تر می کنه.

قهرما ن های کوچیکمون دلشون به عشق همیشگی شما قرصه تا دستاشون به 
این ماه بلند برسه.

آرزو می کنیم سال دیگه این موقع سلامتیشون برگشته باشه.
برای تأمین هزینه درمان و سلامتیشون، سهیم بشین!

وعده ما، زیر نور این ماه، برای سلامتی

ماه سلامتی، با مهر شما روشن تر می شه!

درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

واکاوی دلایل تغییر نرخ بسته های اینترنتی 

خیز نت ها برای افزایش قیمت
اقدام اپراتورها به افزایش نرخ بسته های اینترنتی 
بدون اطلاع رســانی و کسب مجوز درهفته اخیر، 
ســبب شــد تا رگولاتوری آنها را مجبور کند که 
بسته ها را به حالت قبل بازگردانند و منتظر تصمیم 

دولت بمانند.
به گزارش خبرنگار مهر، اقدام اپراتورها به افزایش 
قیمت بســته های اینترنت بدون اطلاع رسانی به 
کاربــران، موضوعی تکراری در ســال های اخیر 
اســت که هر بار نیــز با واکنش منفــی کاربران 
و رگولاتــوری مواجــه می شــود و در نهایت نیز 
مشخص می شود که اپراتورها در بازه مجاز کف و 
ســقف تعرفه مصوب، نرخ بسته های خود را تغییر 

داده اند.
آخرین تعرفه گذاری برای قیمت اینترنت به سال 
۹۶ بازمی گردد و از آن ســال تاکنون کمیسیون 
تنظیم مقــررات ارتباطات مصوبــه ای برای نرخ 
گذاری اینترنت نداشــته است. با این حال با توجه 
به افزایش تورم در کشــور و مشکلات اقتصادی، 
اپراتورهــا ثبات تعرفه ها را دلیلی بر عدم توســعه 
می داننــد و معتقدند کــه این تعرفه ها ســودی 
عایدشان نمی کند؛ به همین دلیل هر از چندگاهی 
به طرق مختلف از جمله حذف برخی بســته ها و 
جایگزینی نرخ های گران تر با حجم کمتر، قیمت 
بسته های اینترنتی خود را افزایش می دهند و این 
اقدام را نیز در چارچوب قانون و مطابق با مصوبه 
ســقف و کف تعرفه در نظر گرفته شــده از سوی 

کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات می دانند.
در آخرین مورد نیز، در هفته جاری مشــخص شد 
که برخی اپراتورها دســت به تغییراتی در قیمت 
بســته های اینترنت خود زده اند که طبق بررسی 
کاربران، در برخی بسته ها افزایش 100 درصدی 
قیمت مشاهده می شــود. برای مثال قیمت بسته 
اینترنت با حجم یک گیگابایت یک اپراتور از ۲0 
هزار تومان به ۴0 هزار تومان رســیده و قیمت 5 
گیگ اینترنت هم از 100 هزار تومان به ۲00 هزار 

تومان رسیده است.
در همیــن حال برخــی کاربران در شــبکه های 
اجتماعــی هــم می گویند که در نحوه محاســبه 
پهنــای باند ترافیــک داخلی و تعرفــه اینترنت 
پیام رســان های بومی ابهام وجود دارد و اپراتورها 
تعرفه نیم بهای ترافیک داخل را رعایت نمی کنند 

و همچنان هزینه ترافیک خارجی در بسته اینترنت 
آن ها محاسبه می شود.

پیش دستی اپراتورها برای برابر کردن دخل 
و خرج

از آنجایی که تا پایان ســال 1۴00 و به دلیل منع 
قانونی مجلس بــرای افزایش تعرفه، دولت اجازه 
افزایش قیمت را نداشــت، به نظر می رسد در آغاز 
ســال جدید اپراتورها با افزایش قیمت بسته های 
اینترنتی، برای برابر کردن هزینه و درآمد و دخل و 
خرج خود پیش دستی کرده و به استقبال افزایش 

تعرفه ها رفتند.
پیش از آغاز سال نیز زمزمه گران کردن اینترنت 
از ســوی برخی اپراتورها به دلیل تصمیم مجلس 
برای افزایش ۲ درصدی حق السهم دولت از درآمد 
اپراتورها در بودجه ســال 1۴01، شــنیده شد. اما 
در آن زمان وزیر ارتباطات قاطعانه تاکید کرد که 
»هیچ اپراتوری به بهانه افزایش این ۲ درصد، حق 
افزایش تعرفه را ندارد و سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویــی باید تعرفه گذاری کند«. البته 
این مصوبه در بودجه 1۴01 از ســوی شــورای 

نگهبان لغو شد.
از سوی دیگر اما وزارت ارتباطات در سال گذشته 
نیز بارها تاکید کرده که در راســتای توســعه و با 
توجه به بالا رفتــن هزینه ها، تغییر تعرفه گذاری 
و اصــلاح تعرفه هــای اینترنتی در ســال 1۴01 
الزامی اســت و باید به نحو مناســبی این اصلاح 
تعرفه ها صورت گیرد. اما پیش دســتی اپراتورها 

در گران کردن بســته های اینترنتی بدون اطلاع 
رگولاتوری، ســبب شد تا رگولاتوری در این باره 

اطلاعیه دهد.
نرخ بسته ها به حالت قبل بازمی گردد

در ایــن بــاره مهدی ســالم ســخنگوی وزارت 
ارتباطات د، از برگزاری جلساتی با اپراتورها توسط 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی خبر 
داد تا برای وضعیت قیمت اینترنت تصمیم گیری 

شود.
وی در مورد تغییر نرخ بســته های اینترنتی گفت: 
اپراتورها در بازه سقف و کف مجاز، نرخ ها را تغییر 
داده اند و از این نظر تخلفی صورت نگرفته است. 
تا پیش از این به دلیل فضای رقابتی تعرفه ها را در 
پایین ترین حالت ممکن تعریف می کردند اما هم 
اکنون از این حالت خارج شده و نرخ های جدیدی 
تعریف کرده اند. امــا آنچه که از نگاه رگولاتوری 
تخلف محســوب می شود به عدم اطلاع رسانی و 
دریافت مجوز تغییر بسته های اینترنت بر می گردد. 
در این باره به اپراتورها اخطار داده شد و اپراتورها 

نیز ملزم به بازگشت تعرفه ها به قبل شدند.
ســالم گفت: اپراتورها باید قبل از هرگونه تصمیم 
برای افزایش قیمت یا حذف بســته ها و تغییر در 
حجم آنهــا، این تصمیم را بــه تأیید رگولاتوری 
برســانند. باید فرآیندها مطابق بــا قواعد مدنظر 

رگولاتوری دنبال شود.
مخالفت مجلس با افزایش تعرفه اینترنت

زمزمه تغییر تعرفه اینترنت از سوی دولت در حالی 

به گوش می رســد که مجلس مخالفت خود را با 
افزایــش تعرفه اینترنت اعلام کرده اســت. مگر 
اینکــه اپراتورها به فکر افزایش کیفیت باشــند؛ 
موضوعــی که مدنظــر وزارت ارتباطات نیز بوده 

است.
روز گذشته حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج 
الدینی رئیس فراکسیون راهبردی مجلس شورای 
اســلامی در این باره تاکید کرده که »نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با افزایش تعرفه اینترنت 
به این شــکل مخالف هســتند و اگر قرار اســت 
افزایش تعرفه ها مدنظر قرار گیرد، باید این مسئله 
بر اساس افزایش کیفیت باشد و مشترکین بتوانند 
از تکنولوژی های برتر در حــوزه اینترنت ثابت و 
موبایل بهره مند شوند. برای مثال در بخش اینترنت 
ثابت حتماً باید شبکه فیبرنوری در دسترس مردم 
قرار گیرد. بــه طور حتم مجلس با افزایش قیمت 
تعرفه اینترنت بر اســاس تکنولوژی های منسوخ 

گذشته مخالفت خواهد کرد.«
در همین رابطه ســهیل یحیی زاده رئیس کمیته 
ارتباطات و فناوری اطلاعات فراکسیون راهبردی 
مجلس شورای اسلامی نیز گفته است: »در اسرع 
وقت و به صورت فوری جلســه ای از ســوی این 
کمیته بــا حضور اپراتورهــا و نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی برگزار می کنیم و نتایج آن را در 

اختیار سایر نمایندگان قرار می دهیم.«
وی با اشــاره به مصوبه ۲۶۶ کمیســیون تنظیم 
مقررات ارتباطات در سال 13۹۶ به عنوان آخرین 
مصوبه حوزه تعرفه گذاری خدمات اینترنت گفت: 
همچنان ملاک ما همان مصوبه است. با توجه به 
رقابتی بودن بازار، بعضی شــرکت ها خدمات خود 
را با تعرفه پایین تر از سقف مصوب ارائه می کردند 
و اکنون اعلام کرده اند تعرفه را به ســقف مصوبه 
رســانده اند؛ صحت این مسئله باید توسط سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی بررســی شود. 
مطابق این مصوبه، اپراتورهای غالب که ســهم 
بالایی در بــازار دارند، علاوه بــر اینکه ملزم به 
رعایت ســقف و کف مجاز تعرفه هســتند، باید 
بســته ها و تعرفه گذاری ها را به تأیید رگولاتوری 
برساند و اپراتورها مجاز نیســتند نسبت به تغییر 
بســته های تعرفه حتی در بازه مجاز، راســا اقدام 

کنند.

علمی

یافته هـای  از  جدیـد  تحقیقـی   
جزئیاتـی  هابـل  فضایـی  تلسـکوپ 
دربـاره ۲ سـیاره مشـتری بسـیار داغ 
نشـان می دهـد کـه در یکـی از آنهـا 
سـنگ تبخیر شـده می بارد و اتمسـفر 
دیگـری بسـیار داغ یـا آفتاب سـوخته 

شـده اسـت.
»مشـتری  ایندپندنـت،  گـزارش  بـه 
بزرگـی  بسـیار  سـیارات  داغ«  هـای 
دلیـل  بـه  آنهـا  دمـای  کـه  هسـتند 
نزدیکـی بـه سـتاره شـان بسـیار زیاد 
آسـمانی  اجسـام  ایـن  دمـای  اسـت. 
بـه بالاتـر از 1۶00 درجـه سـانتیگراد 
می رسـد کـه می توانـد بیشـتر فلـزات 
کنـد.  تبخیـر  را  تیتانیـوم  جملـه  از 
دارای  مذکـور  سـیارات  همچنیـن 
داغ تریـن اتمسـفرهای شـناخته شـده 

هسـتند.
دیویـد سـینگ یکـی از مولفـان ایـن 
پژوهـش در ایـن بـاره می گویـد: مـا 
هنـوز بـه درک خوبـی از آب و هـوا 

دسـت  مختلـف  سـیارات  محیـط  در 
زمیـن،  بررسـی  هنـگام  نیافته ایـم. 
تمـام پیـش بینی هـای مربـوط به آب 
و هـوا بـا سـنجش های انجـام شـده 
امـا هنگامـی کـه  همخوانـی دارنـد. 
یک سـیاره خارج از مدار زمین در دور 
دسـت بررسـی می شـود، قدرت پیش 
بینـی محـدود اسـت زیـرا نظریـه ای 
روی  سـیاره  در  آنچـه  دربـاره  کلـی 
می دهـد و همچنیـن واکنـش سـیاره 
به شـرایط شـدید وجود نـدارد. هرچند 
مـا از مبنـای اصلـی فیزیک و شـیمی 
ایـن  نمی دانیـم  امـا  مطلـع هسـتیم، 
رونـد بـه چـه روش هـای پیچیـده ای 

می شـود. نمایـان 
 178b-WASP یکی از این سـیارات
اسـت که در فاصله 1300 سـال نوری 
زمیـن قرار دارد و در اتمسـفر آن هیچ 
ابـری نیسـت. یک سـوی این سـیاره 
دائماً به سـمت سـتاره اسـت. اتمسـفر 
آن نیـز حـاوی مونوکسـید سـیلیکون 

سـرعت  بـا  تندبادهایـی  کـه  اسـت 
سـاعت  بـر  مایـل  هـزار   ۲ از  بیـش 
در  دیگـر  سـوی  از  می کنـد.  ایجـاد 
بخـش تاریـک آن گاز خنک می شـود 
تـا ابرهایـی تشـکیل دهد کـه صخره 
از آنهـا می بـارد و روی سـطح سـیاره 

تبخیـر می شـوند.
سـیاره دیگـر ۲0b-KELT نـام دارد، 
تابـش نـور مافـوق بنفـش از سـتاره 
آن نوعـی لایه گرمایشـی در اتمسـفر 
ایجـاد می کنـد که بـه گفتـه محققان 
تـا پیـش از این مشـاهده نشـده بوده 

ست. ا
مریلنـد  دانشـگاه  از  فـو  گوانگـوی 
تاکنـون  می گویـد:  بـاره  ایـن  در 
میزبـان  سـتاره های  نمی دانسـتیم 
روی  مسـتقیم  طـور  بـه  چگونـه 
اتمسـفر یـک سـیاره تاثیـر گذاشـتند. 
نظریه هـای زیـادی در این بـاره وجود 
دارد امـا اکنـون ما نخسـتین داده های 

داریـم. اختیـار  در  را  رصـد شـده 

سیاره ای که در آن سنگ
 تبخیر شده می بارد


